

Житлово-комунальне господарство

анотований бібліографічний список
2025. – Вип. 4. (жовтень - грудень). – 56 с.

(<http://nplu.org/article.php?id=423&subject=3>)

1. Алексєєва І. Мерзнути будемо більше: Кабмін скоротив терміни опалювального сезону в Україні [Електронний ресурс] / Ірина Алексєєва // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. – 13 жовт. — Електрон. дані. Зазначено, що після масштабних атак росіян на енергетичну та газову інфраструктуру стало очевидним, що Україну чекає складний опалювальний сезон. Кабінет Міністрів України (КМ України) днями ухвалив Постанову № 1267, в якій уточнив строки міжопалювального та опалювального періодів у межах Положення про спеціальні обов'язки суб'єктів ринку природного газу. Відповідно до неї, опалювальний сезон триватиме з 01.11.2025 по 31.03.2026. Вказано, що Постанова № 1267 вносить зміни до раніше ухваленої Постанови № 812 КМ України від 19.07.2022, яка регулює постачання газу виробникам теплової енергії та бюджетним організаціям. Зауважено: якщо централізоване опалення буде надано споживачам раніше, то пільги та субсидії за «додатковий період» не будуть нараховані. Текст: <https://fakty.ua/461374-merznut-budem-bolshe-kabmin-sokratil-sroki-otopitelnogo-sezona-v-ukraine>

2. Андрій Герус: Держава розвиває розподілену генерацію, щоб підвищити енергетичну стійкість і зробити нашу енергосистему більш гнучкою [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 10 груд. [№ 489]. – Електрон. дані. Як розповів народний депутат, фракції політичної партії «СЛУГА НАРОДУ» Андрій Герус, Україна в нинішніх умовах першочергово стимулює розвиток малої та середньої розподіленої генерації. Політик зауважив, що це робить нашу

енергосистему систему більш стійкою, більш гнучкою, і тоді вона менше піддається ризикам пошкоджень внаслідок ворожих атак. Він нагадав, що в Україні вже діє спільна з європейськими партнерами програма встановлення сонячних панелей та систем зберігання енергії на лікарнях. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389141>

3. Британія додатково виділяє £10 мільйонів на відновлення української енергетики [Електронний ресурс] // Укрінформ : [укр. інформ. сайт]. – 2025. – 3 груд. – Електрон. дані. Подано інформацію, що уряд Великої Британії виділяє новий пакет допомоги для сприяння відновленню зруйнованої російськими ударами української енергетичної інфраструктури. Про це заявила міністерка закордонних справ Великої Британії Іветт Купер перед початком засідання очільників дипломатичних відомств країн-членів НАТО у Брюсселі. Йдеться про додаткові 10 млн фунтів стерлінгів від Великої Британії на підтримку відновлення енергетичної інфраструктури в Україні. Нагадано, у Києві після масованої російської атаки 29 листопада були знеструмлені 500 тис. споживачів, в області - близько 100 тис. Текст: <https://www.ukrinform.ua/rubric-vidbudova/4065468-britania-dodatково-vidilae-10-miljoniv-na-vidnovlenna-ukrainskoi-energetiki.html>

4. Будівництво укриттів й енергетика: Литва реалізовує шість проєктів з відновлення України [Електронний ресурс] // Укрінформ : [укр. інформ. сайт]. – 2025. – 6 жовт. – Електрон. дані. Зазначено, що Литва наразі реалізовує шість проєктів з відновлення України, включаючи будівництво укриттів у прикордонних областях і допомогу енергетичному сектору. Про це повідомила Прем'єр-міністерка України Юлія Свириденко під час спільного брифінгу з Прем'єр-міністеркою Литви Інгою Ругінене. Ю. Свириденко проінформувала, що вже реалізовано 10 проєктів, ще шість перебувають у процесі виконання. За її словами, особливо цінним є внесок Литви у будівництві укриттів для шкіл у шести областях України, що межують із зоною бойових дій. Водночас Прем'єр-міністр висловила слова вдячності Литві за системне партнерство у відновленні енергетики.

Обсяг допомоги Литви перевищує 83 млн євро, зокрема 21 % всього обладнання до Хабу екстреної енергетичної допомоги надала саме Литва. Надане обладнання з Вільнюської ТЕЦ-3 та Інгалінської АЕС використано для відновлення роботи українських теплоелектростанцій. Текст: <https://www.ukrinform.ua/rubric-vidbudova/4044329-budivnictvo-ukrittiv-j-energetika-litva-realizovue-sist-proektiv-z-vidnovlenna-ukraini.html>

5. В Ужгороді відбулося спільне виїзне засідання євроінтеграційного та екологічного комітетів щодо будівництва вітрової генерації у Карпатах [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 14 листоп. [№ 473]. – Електрон. дані. *Йдеться про те, що за підтримки Консультативної місії ЄС в Україні (КМЄС) в Ужгороді відбулося спільне виїзне засідання комітетів Верховної Ради України (ВР України) з питань інтеграції України до ЄС і з питань екологічної політики та природокористування, присвячене ситуації довкола будівництва вітрових електростанцій у гірських районах Закарпаття, дотримання вимог екологічного законодавства та міжнародно-правових зобов'язань України у сфері європейської інтеграції. Голова Комітету з питань інтеграції України до ЄС Іванна Климпуш-Цинцадзе наголосила, що будівництво потужностей відновлюваної енергетики — надзвичайно важливе, особливо в умовах війни. Водночас не можна нехтувати захистом довкілля та сталим розвитком громад. За результатами виїзного засідання народні депутати ухвалили проєкт рішення за основу.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388438>

6. Вдосконалено механізм кредитування домогосподарств для встановлення сонячних та вітрових електростанцій [Електронний ресурс] // Юрид. газ. – 2025. – 6 листоп. – Електрон. дані. *Зазначено, що Кабінет Міністрів України (КМ України) удосконалив механізм отримання державної підтримки фізичним особам, які встановлюють у власних домогосподарствах генеруючі установки, що виробляють електричну енергію з альтернативних джерел енергії. За словами міністерки енергетики*

України Світлани Гринчук, для подальшого функціонування цієї програми Міненерго проведено активну роботу для залучення коштів, зокрема з міжнародними партнерами та фінансовими інституціями. Новий механізм передбачає надання як фінансову державну підтримку компенсації основного тіла кредиту в розмірі 30 % замість щомісячної компенсації відсоткової ставки за таким зобов'язанням. Текст: <https://yur-gazeta.com/golovna/vdoskonalno-mehanizm-kredituvannya-domogospodarstv-dlya-vstanovlennya-sonyachnih-ta-vitrovih-elektro.html>

7. Верховна Рада України на пленарному засіданні 5 листопада прийняла п'ять законів, чотири проєкти законів і постанову [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 6 листоп. [№ 468]. – Електрон. дані. *Йдеться про пленарне засідання Верховної Ради України (ВР України) 5 листопада 2025 р., під час якого було ухвалено проєкти законів та постанови. Зокрема, ухвалено за основу проєкти законів про внесення змін до деяких законів України щодо удосконалення норм законодавства у сфері питного водопостачання та водовідведення (реєстр. № 13578) та інші.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388216>

8. Гал І. Міненерго спростувало інформацію щодо перенесення дат опалювального сезону [Електронний ресурс] / Ірина Гал // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. – 13 жовт. — Електрон. дані. *У Міністерстві енергетики України спростували інформацію щодо перенесення дати початку опалювального сезону на 01.11.2025. Вказано, що постанова уряду про покладення спеціальних обов'язків (ПСО) на ринку газу, де вказана дата 01.11.2025 не має жодного стосунку до фактичного запуску опалення в будинках. Йдеться лише про «технічну термінологію для вірного визначення умов в період постачання природного газу». В Міністерстві нагадали, що нещодавно Кабінет Міністрів України (КМ України) продовжив дію механізму ПСО до 31.03.2026, тож ціна на «блакитне» паливо для населення не збільшуватиметься. Це означає, що фіксовані ціни на газ для підтримки*

населення та виробників електричної енергії зберігатимуться, а опалювальний сезон в Україні почнеться плановано, з урахуванням середньодобової температури регіону — якщо вона тримається нижче +8 градусів понад три доби. Текст: <https://fakty.ua/461395-minenergo-oproverglo-informaciyu-o-perenose-dat-otopitel'nogo-sezona>

9. Гірак Г. Грудневі зміни: субсидії, бронювання, ваучери на житло, зимові канікули [Електронний ресурс] / Галина Гірак // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 27 листоп. — Електрон. дані. Вказано, що 04.12.2025 набуває чинності Закон «Про внесення змін до деяких законів України щодо організації трудових відносин в умовах воєнного стану», згідно з яким, усім установам / підприємствам, визнаним критично важливими для забезпечення потреб ЗСУ й інших військових формувань або функціонування економіки та забезпечення життєдіяльності населення в особливий період, дозволено бронювати військовозобов'язаних, незалежно від кількості заброньованих; бронювання для таких працівників буде можливим навіть якщо вони порушили правила військового обліку. Наголошено, що з 1 грудня діятимуть оновлені правила призначення житлових субсидій на газ, електроенергію, тепло, воду та утримання житла. Особливість їх в автоматичному продовженні надання субсидій через базу Пенсійного фонду, завдяки чому більшість отримувачів зможуть уникнути повторного подання документів. Йдеться і про нову житлову програму для переселенців із тимчасово окупованих територій (ТОТ), які втратили житло, що стартує з 1 грудня передбачає надання їм ваучерів на 2 млн грн на людину для придбання нового житла. Розглянуто, хто та як може скористатися програмою. Окреслено також зміни для пенсіонерів, які тимчасово проживають за межами України або на ТОТ; особливості програми грошової допомоги для громадян України «Зимова підтримка»тощо. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4835988-hrudnevi-zminy-subsydii-bronuivannia-vauchery-na-zhytlo-zymovi-kanikuly>

10. Гірак Г. Закон про борги: колектори без суду зможуть забрати єдину квартиру [Електронний ресурс] / Галина Гірак // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 7 листоп. — Електрон. дані. *Вказано, що Верховна Рада України (ВР України) ухвалила за основу законопроект № 14005 про внесення змін до деяких законів України щодо спрощення виконавчого провадження через цифровізацію. Його мета – забезпечення виконання судових рішень і рішень інших органів/посадових осіб шляхом цифровізації окремих етапів виконавчого провадження, оптимізації його стадій, скорочення строків вчинення виконавчих дій (спрощення цих процедур відповідає рекомендаціям Ради Європи). Розглянуто, як зміниться процедура стягнення боргів. Зазначено: накладання арешту без судового рішення може обернутися тим, що: нотаріуси не зможуть посвідчити жодну угоду з нерухомістю боржника; банки заблокують операції з рахунками; МВС заборонить реєстрацію автомобіля; державний виконавець отримає право самостійно визначати спосіб стягнення боргу. Виконавці отримають онлайн-доступ до державних баз даних щодо майна, рахунків і доходів боржника; банки, реєстратори та нотаріуси зобов'язані будуть перевіряти статус особи у ЄРБ (єдиний реєстр боржників) перед будь-якою операцією з майном. Європейські й українська правозахисники наполягають на впровадженні додаткової перевірки або судового контролю для найбільш чутливих кейсів (єдине житло, соціальні виплати). Зауважено, що законопроект обмежує юридичний захист для громадян на ранньому етапі арешту. Оскільки більшість боржників – внутрішньо переміщені особи (ВПО), родини військових і загиблих, люди, які втратили роботу чи житло через війну, від такої автоматизації, насамперед, виграють банки, колекторські компанії та комунальні монополії.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4830525-zakon-pro-borhy-kolektory-bez-sudu-zmozhut-zabraty-yedynu-kvartynu>

11. Гірак Г. Комунальні послуги: хто з українців може за них не платити [Електронний ресурс] / Галина Гірак // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 2 груд. — Електрон. дані. *Вказано, що нарахування плати за деякі*

комунальні послуги не здійснюється, якщо житло знищене чи стало непридатним для проживання внаслідок бойових дій. Якщо внутрішньо переміщені особи (ВПО) з прифронтової території винаймають житло, вони мають платити за комуналку. Проте, якщо вони мешкають у житлі, яке їм надали безплатно на державному чи комунальному рівні – все залежить від конкретної програми. Людям, які подали заяву, що виїхали в інший регіон / за кордон, залишивши своє житло, мають зменшити / відмінити оплату за ЖКП. У прифронтових громадах інколи місцева влада сама ухвалює рішення щодо платіжок у таких випадках. Пільги з оплати комуналки надають пенсіонерам, які працювали в сільських бюджетних організаціях. Зазначено, що найбільшу частку пільговиків становлять ветерани війни (учасники бойових дій (УБД), особи з інвалідністю внаслідок війни трьох груп, члени сімей загиблих військовослужбовців і ветеранів). Пільги також мають: особи, які постраждали внаслідок аварії на ЧАЕС (I та II категорії); ветерани військової служби, органів внутрішніх справ, ДСНС, податкової поліції й інших силових структур; багатодітні родини. З'ясовано, як не потрапити до боргової ями через комунальну заборгованість. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4837143-komunalni-posluhy-khto-z-ukraintsiv-mozhe-za-nykh-ne-platyty>

12. Гірак Г. Обмеження опалювального сезону: що означає та коли в будинках буде тепло [Електронний ресурс] / Галина Гірак // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 14 жовт. — Електрон. дані. Спростовано поширену у мережі недостовірну інформацію про дату початку опалювального сезону. Як зазначили в Міністерстві енергетики України, Постанова уряду про покладення спеціальних обов'язків (ПСО) на ринку газу, де вказана дата 01.11.2025, не має стосунку до фактичного запуску опалення в будинках. Умови ПСО лише передбачають продовження фіксації цін на природний газ для населення після 31.10.2025 до 31.03.2026 - цей час умовно називають «опалювальним періодом». У Міністерстві розвитку громад та територій України нагадали, що рішення про початок

опалювального сезону ухвалюють органи місцевого самоврядування (ОМС) самостійно. Наведено експертну оцінку ситуації, пов'язаної з недовільною кількістю газу у сховищах, через що його доводиться економити. За словами народного депутата, ексміністра з питань житлово-комунального господарства (ЖКГ) Олексія Кучеренка, масовані удари РФ по об'єктах газовидобування в Україні призвели до погіршення становища, і хоча «Нафтогаз» уже вживає заходів для збільшення імпорту газу, вірогідно, опалювальний сезон розпочнуть якомога пізніше. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4823800-obmezhennia-opaluivalnoho-sezonu-scho-oznachaie-ta-koly-v-budynkakh-bude-teplo>

13. Гірак Г. Одеса пішла під воду: є жертви, а винна не лише погода [Електронний ресурс] / Галина Гірак // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 3 жовт. — Електрон. дані. Проаналізовано причини надзвичайної ситуації в Одесі, що забрала життя дев'ятох людей, у тому числі й дитини. Вказано, що Президент Володимир Зеленський доручив віцепрем'єр-міністру з відновлення України - міністру розвитку громад та територій Олексію Кулебі провести повну перевірку дій у місті, зокрема з'ясувати всі обставини, що могли спричинити такі наслідки й ухвалити відповідні кадрові рішення. О. Кулеба запевнив, що родини загиблих і постраждалих отримають фінансову допомогу через окрему програму підтримки. За твердженням фахівців, причина катастрофи не лише негода - посилює ризики й урбанізація. Інтенсивна та хаотична забудова з використанням асфальту та бетону з непроникних матеріалів не дозволяють воді просочуватися в ґрунт, що перетворює дощ на стрімкі та великі за обсягом потоки води. Ключовими чинниками комплексної проблеми, що спричинила катастрофу в Одесі, експерт із питань житлово-комунального господарства (ЖКГ) В. Матковський вважає: неналежний стан каналізаційної системи міста, бездіяльність міської влади, хаотичну забудову, відсутність нових систем водовідведення для новобудов, відсутність нових колекторів і не очищення наявних. Своєю чергою голова

Співки споживачів комунальних послуг України О. Попенко стверджує, що такі проблеми характерні не лише для одного міста, але й для більшості міст із хаотичною забудовою, яка має місце в Україні в останні десятиліття. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4820793-odesa-pishla-pid-vodu-ye-zhertvy-a-vynna-ne-lyshe-pohoda>

14. Гірак Г. Отримувачів соцвиплат проінспектують: до кого прийдуть з перевітками [Електронний ресурс] / Галина Гірак // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 15 груд. — Електрон. дані. *Розглянуто, в яких випадках для ухвалення рішення про включення до Реєстру осіб, які мають право на пільги, призначення житлових субсидій і пільг, надання деяких видів соціальної допомоги, передбачена перевірка та складання Акта обстеження матеріально-побутових умов домогосподарства чи фактичного місця проживання особи. Зауважено, що серед випадків – отримання щомісячної грошової допомоги особі, яка проживає разом із людиною з інвалідністю I чи II групи внаслідок психічного розладу; допомога на дітей одиноким матерям і малозабезпеченим родинам, щоб підтвердити, що їхнє житло не передано в оренду. Наведено коментарі першого заступника міністра фінансів Романа Єрмоличева щодо підтримки людей в умовах війни, які найбільше потребують захисту: сімей із дітьми, внутрішньо переміщених осіб (ВПО), осіб із інвалідністю, пенсіонерів. Акцентовано на закладених у бюджеті видатках на: підтримку регіонів для формування фондів житла для ВПО у сільській місцевості; підтримку родин щодо збільшення допомоги на дітей (при народженні, на догляд за дитиною до однорічного віку, програми «ЄЯсла» та «Пакунок школяра», оздоровлення та відпочинок дітей різних категорій, розвиток сімейних форм виховання; підтримку населення щодо оплати житлово-комунальних послуг (субсидій) тощо. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4840492-otrymuvachiv-sotsvyplat-proinspektuuit-do-koho-pryidut-z-perevirkamy>*

15. Гірак Г. Що зміниться у жовтні: опалення, субсидії, перехід на зимовий час [Електронний ресурс] / Галина Гірак // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 2 жовт. — Електрон. дані. *Подано коментарі Прем'єр-міністра України Юлії Свириденко щодо готовності відповідної інфраструктури до опалювального сезону; голови правління «Нафтогазу» Сергія Корецького стосовно виконання плану уряду щодо закачування газу у сховища; директорки департаменту житлового господарства та інфраструктури Львівської міськради Оксани Пригоди щодо постачання «Львівтеплоенерго» тепла до медичних установ. Наведено роз'яснення Пенсійного фонду про те, чи може родина претендувати на житлову субсидію, якщо має борг за комунальні послуги, а також – які категорії боржників можуть отримати субсидію. Вказано, що для внутрішньо переміщених осіб (ВПО) ці борги не враховуються, якщо вони виникли до моменту отримання довідки ВПО та проживання у житлі без договору оренди.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4820526-scho-zminytsia-u-zhovtni-opalennia-subsydii-perekhid-na-zymovyi-chas>

16. Глущенко А. «Зелений» енергетичний перехід як драйвер низьковуглецевої економіки: досвід ЄС [Електронний ресурс] / Андрій Глущенко // Економіка та сусп-во : [електрон. журн.] / Мукачев. держ. ун-т. – 2025. – № 76. – [Електрон.дані]. *Йдеться про необхідність адаптації енергетичної політики України до вимог ЄС, зокрема в умовах інтеграції до ENTSO-E та впровадження CBAM (Carbon Border Adjustment Mechanism). Визначено ключові чинники енергетичного переходу в ЄС та надано рекомендації для України з урахуванням зовнішніх зобов'язань і внутрішніх бар'єрів. Розроблено цілісний підхід до впровадження європейського досвіду в електроенергетиці та секторі ЖКГ задля досягнення сталого розвитку й енергетичної безпеки.* Текст: <https://economyandsociety.in.ua/index.php/journal/article/view/6225/6168>

17. Гнатенко О. Від протесту до впливу. Інсайди успішної комунікації з енергетичним регулятором [Електронний ресурс] / Олексій Гнатенко // Дзеркало тижня. – 2025. – 3 груд. – Електрон. дані. *Пояснено, що прості публічні заяви бізнесу щодо підвищення тарифів НКРЕКП є значно менш ефективними, ніж участь у формальних процедурах підготовки акта регуляторного впливу (АРВ) – обов’язкового аналітичного документа, що обґрунтовує потребу регулювання та відкриває для бізнесу можливість впливати на правила ринку через аргументовані пропозиції. Показано, як компанії можуть долучатися до процесу – від подання письмових зауважень до участі в робочих групах, консультаціях і підготовці альтернативних моделей та розрахунків. Правильно структуровані дані, Cost-Benefit Analysis і сценарні моделі підсилюють позицію бізнесу та роблять діалог із регулятором професійним і результативним. Після ухвалення рішень бізнес також має брати участь у моніторингу результативності й ініціювати корекції.* Текст: <https://zn.ua/ukr/LAW/vid-protestu-do-vplivu-insajdi-uspishnoji-komunikatsiji-z-enerhetichnim-rehuljatorom.html>

18. Демурджан Ю. Методичний підхід до оцінки ефективності реалізації стратегії розвитку підприємств альтернативної енергетики [Електронний ресурс] / Юлія Демурджан // Економіка та сусп-во : [електрон. журн.] / Мукачев. держ. ун-т. – 2025. – № 76. – [Електрон.дані]. *Розглянуто теоретико-методичні засади оцінювання ефективності реалізації стратегій розвитку підприємств альтернативної енергетики. Запропоновано інтегрований підхід до формування системи стратегічних індикаторів і механізмів їх оцінювання, який враховує специфіку галузі, динаміку зовнішнього середовища, регуляторні зміни та інноваційний потенціал підприємств. Вказано, що проблема стратегічного управління підприємствами в умовах енергетичного переходу є надзвичайно актуальною, зважаючи на глобальні виклики кліматичних змін, посилення вимог до декарбонізації та нестабільність традиційних енергетичних ринків. Попри наявність численних підходів до оцінювання ефективності*

управлінських рішень, специфіка функціонування підприємств галузі альтернативної енергетики обумовлює потребу в удосконаленні методичних підходів, які б враховували екологічну, інноваційну та соціальну складові стратегічного розвитку. У цих умовах підприємства альтернативної енергетики мають не лише формувати інноваційні стратегії розвитку, а й ефективно їх реалізовувати, що вимагає створення дієвих інструментів стратегічного оцінювання. Текст:

<https://economyandsociety.in.ua/index.php/journal/article/view/6291/6234>

19. Денисова Д. "Без води місто за три дні замерзне": експерти про кризу водоканалів в Україні [Електронний ресурс] / Дар'я Денисова // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 10 листоп. — Електрон. дані. *Йдеться про те, що ризики водопостачання і водовідведення можуть паралізувати місто за лічені дні, а війна та переселення українців до більш безпечних населених пунктів тільки посилили навантаження на зношені труби водогонів та оголили десятиліттями приховані проблеми “тихої інфраструктури”. Розглянуто, чи витримують мережі навантаження під час війни і в якому вони стані, як збільшилося навантаження на водопостачання у містах України і як аварія у Львові оголила проблему української системи водопостачання.* Текст: <https://focus.ua/uk/economics/732196-vodokanali-na-mezhi-kolapsu-shcho-zagrozhuje-sistemi-vodopostachannya-ukrajini>

20. Денисова Д. Українці не платять за комуналку: чи можна зменшити бюджет на комірне і не бути в боргах [Електронний ресурс] / Дар'я Денисова // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 7 жовт. — Електрон. дані. *Йдеться про те, що українці не сплачують за житлово-комунальні послуги (ЖКП) і б'ють рекорди із заборгованості — станом на вересень 2025 р. в Україні відкрито 788 507 виконавчих проваджень через несплату комуналки. Згідно з даними сервісу "OpenDataBot", це на 13 % більше, ніж у липні 2024 р.; найбільше боржників проживає у прифронтових регіонах. Вказано, що найбільші суми заборгованостей припадають на теплопостачання — понад 330 тис. випадків (42 %), далі йдуть борги за воду (21 %), житлове*

обслуговування (12 %), електроенергію та газ. "Фокус" дізнався все про стягнення та виселення з житла за борги під час дії воєнного стану, а також закони, що захищають громадян – звільняють від наслідків за несплату та зменшують фінансовий тягар. Текст: <https://focus.ua/uk/economics/727632-rekordna-kilkist-borgiv-za-komunalku-chi-mozhut-styaguvati-groshi-primusovo>

21. Завдання: пройти з теплом усю зиму попри виклики війни
[Електронний ресурс] // Уряд. кур'єр. – 2025. – 5 листоп. [№ 226]. – Електрон. дані. Як повідомила Прем'єр-міністр України Юлія Свириденко, провели засідання Антикризисового енергетичного штабу за участі профільних міністерств та енергетичних компаній, щоб оцінити стан енергосистеми, узгодити алгоритми реагування на виклики війни в різних сценаріях. «Серед головних тем — початок опалювального сезону, збільшення імпорту енергоресурсів; нарощування генерації, зокрема розподіленої, та потреби для швидкого відновлення й ремонту після пошкоджень, — зазначила очільниця уряду. — Опалювальний сезон стартував планово. Тепер наше завдання — пройти з теплом усю зиму». За словами Прем'єр-міністра, один із наших пріоритетів — розвиток розподіленої генерації. Це дає змогу громадам зберігати енергетичну стійкість навіть під час масованих атак. Уже введено в експлуатацію 1,8 ГВт розподіленої генерації, потужності нарощуватимуть і надалі. Уряд щоденно координує дії з обласними адміністраціями, громадами та профільними службами. Особливу увагу приділили прифронтовим регіонам, де РФ системно обстрілює енергетичні об'єкти, намагаючись позбавити громади тепла. Перевірили готовність громад до кризових ситуацій. Постійно працюють понад 8 тис. пунктів незламності, ще 4 тис. готові до розгортання у разі відключень. Усі вони забезпечені паливом та засобами зв'язку. Текст: <https://ukurier.gov.ua/uk/articles/zavdannya-projti-z-teplom-usyu-zimu-popri-vikliki-/>

22. Закупівля аварійного обладнання для теплопостачання: проєкт Світового банку охопить ще шість міст України [Електронний ресурс] // Укрінформ : [укр. інформ. сайт]. – 2025. – 3 листоп. – Електрон. дані. *Зазначено, що Міністерство розвитку громад і територій України та Управління ООН з обслуговування проєктів (UNOPS) підписали угоду, що розширює співпрацю в межах проєкту Світового банку «Відновлення енергозабезпечення у зимовий період та постачання енергетичних ресурсів». Цей проєкт охопить ще шість міст України: Чернігів, Кременчук, Кривий Ріг, Миколаїв, Славуту та Суми. Вказано, що UNOPS забезпечить закупівлю, транспортування та постачання необхідного обладнання та матеріалів для комунальних підприємств централізованого теплопостачання, визначених міськими радами. Йдеться зокрема про мобільні та стаціонарні водогрійні котли, мобільні міні-когенераційні установки, труби, насосні агрегати та інші основні деталі для ремонту систем централізованого теплопостачання. А також — обладнання для забезпечення альтернативних джерел тепла.* Текст: <https://www.ukrinform.ua/rubric-vidbudova/4054405-zakupivla-avarijnogo-obladnanna-dla-teplopostacanna-proekt-svitovogo-banku-ohopit-se-sist-mist-ukraini.html>

23. Залізняк М. Енергоспоживання та екологічна ефективність: глобальний аналіз на основі індексу EPI за 2024 рік [Електронний ресурс] / Максим Залізняк, Володимир Нетребський // Вісн. Хмельниц. нац. ун-ту. Серія : Техн. науки. – 2025. – Т. 355, № 4. – С.764-772. *Проаналізовано статистичний взаємозв'язок між середньорічним споживанням електроенергії на душу населення та екологічною ефективністю країн, виміряною за індексом EPI. На основі даних за 2024 р. для 177 держав досліджено також вплив частки відновлюваних джерел енергії як модифікуючого фактора. Виявлено помірну позитивну залежність між енергоспоживанням та екологічною ефективністю, а також значну варіативність показників EPI за схожих рівнів споживання, що вказує на важливість якості енергетичної політики. Проведена кластеризація країн*

дозволила виокремити типові групи з подібними характеристиками, визначити місце України серед них та окреслити приклади держав, які поєднують високі екологічні результати зі значним енергоспоживанням.

Текст: <https://heraldts.khmnu.edu.ua/index.php/heraldts/article/view/2031/1973>

24. «Зимова підтримка» запрацює у грудні [Електронний ресурс] // Уряд. кур'єр. – 2025. – 4 листоп. [№ 225]. – Електрон. дані. Прем'єр-міністр України Юлія Свириденко повідомила, що уряд спільно з Президентом визначив головні напрями та компоненти нового пакета зимової підтримки для громадян. За словами Ю. Свириденко, пакет міститиме як уже створені програми, зокрема фіксовані ціни на енергоносії для населення, житлові субсидії, підтримку ОСББ для енергоефективності та допомогу на генератори, мораторій на відключення у прифронтових районах і виплати ВПО на дрова, так і нові заходи підтримки. Текст: <https://ukurier.gov.ua/uk/news/zimova-pidtrimka-zapracuyue-u-grudni/>

25. Змінено порядок проведення аукціонів із продажу електроенергії: деталі [Електронний ресурс] // Юрид. газ. – 2025. – 6 груд. – Електрон. дані. Зазначено, що Кабінет Міністрів України (КМ України) вніс зміни до Порядку проведення електронних аукціонів із продажу електричної енергії за двосторонніми договорами. Ухвалене рішення надає оператору системи передачі (НЕК "Укренерго") право брати участь у спеціальних сесіях із продажу пакетів лотів для закупівлі електричної енергії з метою покриття технологічних витрат електричної енергії впродовж воєнного стану. Реалізація рішення уряду дозволить оптимізувати тариф на послуги з передачі електроенергії та відповідно зменшити вартість електричної енергії для споживачів, зокрема промисловості. Текст: <https://yur-gazeta.com/golovna/zmineno-poryadok-provedennya-aukcioniv-iz-prodazhu-elektroenergiyi-detali.html>

26. Знає І. Опалювальний сезон в Україні розпочнеться 1 листопада [Електронний ресурс] / Ірина Знає // Дзеркало тижня. – 2025. – 13 жовт. — Електрон. дані. Йдеться про те, що Кабінет Міністрів України

(КМ України) скоротив офіційний термін опалювального сезону — тепер він триватиме з 1 листопада до 31 березня, тобто на місяць менше, ніж раніше. Відповідні зміни внесено до урядової постанови про спеціальні обов'язки на ринку природного газу. Раніше сезон починався 15 жовтня і завершувався 15 квітня, а місцева влада могла коригувати дати залежно від погоди. Скорочення тривалості пов'язують із дефіцитом газу після російських атак, які знищили близько 60 % видобувних потужностей у Полтавській та Харківській областях. За оцінками «Bloomberg», Україні доведеться імпортувати газ на суму близько 2 млрд доларів. На місцях уже реагують: у Львові відклали початок опалювального сезону через нестачу палива, тоді як у Києві тепло наразі подають лише у лікарні та заклади освіти. Текст: <https://zn.ua/ukr/ECONOMICS/opaljuvalnij-sezon-v-ukrajini-rozpochnetsja-1-listopada.html>

27. Кабмін спростив правила отримання компенсацій за програмою "єВідновлення" для житла у спільній власності [Електронний ресурс] // Юрид. практика. – 2025. – 26 листоп. – Електрон. дані. *Йдеться про ухвалення Кабінетом Міністрів України (КМ України) рішення, яке спрощує процедуру отримання компенсацій за програмою "єВідновлення" для власників пошкодженого житла, що перебуває у спільній власності. Наведено коментар віцепрем'єр-міністра з відновлення України, міністра розвитку громад та територій Олексія Кулеби, який наголосив, що новий механізм надасть тисячам родин доступ до програми, дозволить швидше отримати компенсацію для відновлення пошкоджених Росією домівок та уникнути затримок, пов'язаних із пошуком і отриманням згоди всіх співвласників. Текст: <https://pravo.ua/kabmin-sprostyv-pravyla-otrymannia-kompensatsii-za-prohramoiu-ievidnovlennia-dlia-zhytla-u-spilnii-vlasnosti/>*

28. Кавун І. Оцінювання рівня цифровізації енергетичних об'єктів [Електронний ресурс] / Іван Кавун, Анатолій Замулко // Вісн. Хмельниц. нац. ун-ту. Серія : Техн. науки. – 2025. – Т. 357, № 5.1. – С. 195-200. *Зазначено, що цифровізація енергетичних об'єктів стає важливим*

етапом трансформації енергетичної галузі, оскільки дозволяє значно підвищити ефективність управління енергетичними процесами. Впровадження новітніх технологій дає можливість оптимізувати виробництво та споживання енергії, знизити витрати, а також забезпечити стійкість енергетичних систем. Враховуючи, що цифрові технології в енергетичній сфері розвиваються та поступово впроваджуються, необхідно мати чіткі та ефективні методи оцінювання рівня цифровізації енергетичних об'єктів для забезпечення максимальної вигоди від цих технологій. Визначено важливість комплексного підходу до оцінювання, що дозволяє підвищити ефективність функціонування енергетичних об'єктів, знижуючи витрати і підвищуючи надійність.

Текст:

<https://heraldts.khmnmu.edu.ua/index.php/heraldts/article/view/2067/2003>

29. Катишев К. В ООН попередили про ризик катастрофи в Україні [Електронний ресурс] / Костянтин Катишев // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 8 груд. — Електрон. дані. Наведено тези інтерв'ю постійного представника та координатора гуманітарної допомоги ООН в Україні Маттіаса Шмале про те, що фінансування гуманітарної допомоги Україні зменшується, а «Зимовий план», спрямований на допомогу вразливим групам населення, які проживають поблизу лінії фронту, профінансований лише на 65 %, тож він охопив лише 1 млн осіб замість запланованих 1,7 млн. Представник ООН нагадав, що ООН і гуманітарні партнери підтримують прифронтові райони грошовою допомогою, коштами на утеплення та твердим паливом. Найбільше занепокоєння викликають Харків, Дніпро та малі населені пункти поблизу лінії фронту, де енергетична інфраструктура руйнується швидше, ніж триває її відновлення. «Якщо зима буде суворою й енергетичні перебої триватимуть, є ризик катастрофи – тисячі людей залишаться у багатопверхівках без опалення та води», – попередив М. Шмале. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4838978-v-oon-poperedyly-pro-ryzyk-katastrofy-v-ukraini>

30. Катишев К. Зеленський озвучив важливе рішення щодо цін на газ [Електронний ресурс] / Костянтин Катишев // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 7 жовт. — Електрон. дані. *Як повідомив Президент України Володимир Зеленський за підсумками наради з Прем'єр-міністеркою Юлією Свиріденко, найближчим часом уряд ухвалить постанову, яка збереже фіксовану ціну на природний газ для побутових споживачів; ухвалено рішення про мораторій на відключення споживачів у прифронтових громадах від енергозабезпечення. За словами глави держави, уряд виділив додатково 1,5 млрд грн саме прифронтовим регіонам для захисту об'єктів енергетики. Президент запевнив, що сформовано резерв обладнання для оперативного відновлення енергопостачання, який будуть збільшувати.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/business/economics/4821807-zelenskyi-ozvuchyv-vazhlyve-rishennia-schodo-tsin-na-haz>

31. Кіянчук В. М. Оцінка особливостей ресурсу водонагрівачів для реагування на попит в енергосистемі [Електронний ресурс] / В. М. Кіянчук, К. В. Махотіло // Вісн. Вінниц. політехн. ін-т. – 2025. – № 2. – С. 71-80. *Досліджено потенціал електричних накопичувальних водонагрівачів (ЕНВ) як ресурсу для реагування на попит у енергосистемі. Основну увагу зосереджено на оцінюванні впливу різних параметрів та умов ЕНВ на їхню ефективність, комфорт споживачів і здатність до участі у програмах реагування на попит. Проаналізовано історичні дані про споживання електричної енергії, отримані під час досліджень, що базуються на спостереженнях за реальними дослідними установками. Розглянуто вплив сезонних факторів, параметрів вибору об'єму ЕНВ, а також налаштувань і режимів роботи, які визначають ефективність використання ЕНВ у програмах реагування на попит. Також визначено потенціал водонагрівачів для реагування на попит в Україні з урахуванням їхньої загальної кількості, переважна більшість яких є представлена ЕНВ вертикального типу монтажу.*

Текст:

<https://visnyk.vntu.edu.ua/index.php/visnyk/article/view/3218/2904>

32. Козачинський О. Київ встановить сонячні панелі на 830 будинках: хто отримає безкоштовну енергію [Електронний ресурс] / Олексій Козачинський // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 14 жовт. — Електрон. дані. *Повідомлено, що сонячними панелями планують обладнати сотні лікарень, шкіл, дитячих садків і житлових будинків. Загальна потужність нових електростанцій становитиме близько 178 МВт. Як пояснили в Київській міській державній адміністрації (КМДА), впровадження цієї концепції забезпечить запасне живлення для структур охорони здоров'я, освіти, соціального захисту та житлового фонду, створивши для них резерв на випадок пошкодження централізованих мереж. Вказано, що фінансувати проєкт планується коштом міського та державного бюджетів, а також із залученням коштів інвесторів і міжнародних фінансових організацій. Загалом у житлових будинках столиці вже встановлено близько сотні сонячних електростанцій, які не тільки покривають нагальні потреби під час відключень, а й можуть віддавати надлишки в загальну мережу.* Текст: <https://focus.ua/uk/digital/728565-kijiv-vstanovit-sonyachni-paneli-na-830-budinkah-hto-otrimaye-bezkoshtovnu-energiyu>

33. Колдоба М. Механізми захисту прав інвесторів у недобудованих девелоперських проєктах [Електронний ресурс] / Максим Колдоба // Юрид. практика. – 2025. – 28 листоп. – Електрон. дані. *Проаналізовано ситуацію на ринку житла в Україні та наведено статистику введення житла в експлуатацію. Висвітлено положення нової законодавчої ініціативи щодо захисту інвесторів у разі замороження будівництва, мета якої - створити чітку процедуру виявлення проблемних об'єктів і надання інвесторам інструментів для їх добудови. Зокрема зазначено, що документом передбачено запровадження нового суб'єкта права: об'єднання кредиторів, яке зможе офіційно отримати право на об'єкт і завершити будівництво. Також розглянуто попередні спроби законодавчого врегулювання означеного питання, серед яких - окремий законопроект "Про внесення змін до деяких законодавчих актів України*

щодо захисту прав кредиторів об'єктів будівництва", який пропонував суттєво змінити Кодекс України з процедур банкрутства в частині роботи з юридичними особами - замовниками будівництва. Надано інформацію про наявні юридичні інструменти для захисту інвесторів та акцентовано на такому важливому механізмі, як превентивна реструктуризація, що дає забудовнику шанс відновити платоспроможність до того, як ситуація перейде у повноцінне банкрутство. Зроблено висновок про необхідність чітких юридичних механізмів захисту в умовах воєнного часу та ухвалення необхідних законодавчих змін у контексті ризиків незавершення будівництва, що дозволить інвесторам мінімізувати ризики й довести девелоперські проєкти до необхідного результату. Текст: <https://pravo.ua/mekhanizmy-zakhystu-prav-investoriv-u-nedobudovanykh-developerskykh-proiektakh/>

34. Комітет з питань енергетики та житлово-комунальних послуг провів виїзне засідання на Закарпатті [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 23 жовт. [№ 459]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що під час робочої поїздки до Закарпатської області народні депутати — члени Комітету відвідали об'єкти розподіленої генерації електричної енергії, промислові потужності індустріального парк та об'єкти соціальної інфраструктури. Також ознайомилися з роботою міні-ТЕС, яка генерує електричну енергію газопоришневими двигунами сукупною потужністю 18,4 МВт. Під час візиту було обговорено проблематику приєднання суб'єктів господарювання до енергомереж, а також тарифне регулювання вартості природного газу для них. Зважаючи на те, що Закарпатська область прийняла значну кількість внутрішньо переміщених осіб (ВПО), ставши одним із ключових регіонів для їх розміщення, народні депутати відвідали житловий комплекс «Добрі сусіди», який налічує 13 будинків із загальною кількістю 126 квартир із сучасною інфраструктурою та простором для сімейного відпочинку. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387846>

35. Комітет з питань енергетики та житлово-комунальних послуг **рекомендує Верховній Раді прийняти за основу законопроект щодо підтримки розвитку ефективного та сталого централізованого теплопостачання** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 11 листоп. [№ 470]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що Комітет Верховної Ради України (ВР України) з питань енергетики та житлово-комунальних послуг на засіданні розглянув низку законопроектів та прийняв рішення щодо них. Зокрема, рекомендував ВР України включити до порядку денного сесії та ухвалити за основу у першому читанні законопроект про внесення змін до деяких законів України щодо підтримки розвитку ефективного та сталого централізованого теплопостачання (реєстр. № 14067), а також ухвалити за основу і в цілому законопроект про внесення змін до деяких законодавчих актів щодо діяльності ДАТ «Чорноморнафтогаз» (реєстр. № 14113) з урахуванням техніко-юридичних правок.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388350>

36. Комітет з питань енергетики та ЖКП презентував законопроект щодо впровадження малих модульних реакторів (ММР) в Україні [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 16 жовт. [№ 454]. – Електрон. дані. *Зазначено, що у презентації взяли участь представники посольств США, Великої Британії, Франції, Представництво Європейської Комісії, а також представники Міненерго, НКРЕКП, Енергоатома, Держатомрегулювання, Укренерго, ДТЕК, профільних асоціацій та промислових компаній. У вступному слові голова Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань енергетики та житлово-комунальних послуг Андрій Герус зазначив, що розвиток малої ядерної генерації — це ключовий крок до енергетичної незалежності України, зміцнення безпеки постачання електроенергії та виконання міжнародних зобов'язань щодо декарбонізації.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387695>

37. Корнієнко Р. І. Перспективи застосування в Україні систем акумулювання теплової енергії на основі фазозмінних матеріалів [Електронний ресурс] / Р. І. Корнієнко, Б. А. Кутний // Вісн. Вінниц. політехн. ін-ту. – 2025. – № 4. – С. 76-84. *Проаналізовано доцільність впровадження систем акумулювання теплової енергії на основі фазозмінних матеріалів (ФЗМ) в умовах післявоєнного відновлення енергетичного сектора України. Визначено, що внаслідок масштабних руйнувань централізованої інфраструктури електропостачання виникла об'єктивна потреба у розвитку децентралізованих джерел енергії, зокрема когенераційних установок і відновлюваних джерел енергії (ВДЕ). Для забезпечення ефективного функціонування таких систем критично важливим є впровадження гнучких технологій балансування енергоспоживання та генерації. Наведено приклади комерційних реалізацій ФЗМ у Німеччині, Японії, Польщі та Україні. Обґрунтовано, що ФЗМ є ключовим компонентом сталої, енергоефективної та екологічно безпечної децентралізованої енергетики України.* Текст: <https://visnyk.vntu.edu.ua/index.php/visnyk/article/view/3305/2952>

38. Косенко О. Зима 2025/2026: нові правила нарахування субсидій і допомоги для малозабезпечених українців [Електронний ресурс] / Олена Косенко // Дзеркало тижня. – 2025. – 13 листоп. — Електрон. дані. *Проаналізовано підготовку України до опалювального сезону 2025/2026 років, який обіцяє стати серйозним випробуванням для мільйонів українських родин через енергетичну кризу, пошкодження інфраструктури та зростання тарифів. Основну увагу приділено змінам у системі житлових субсидій, спрямованих на підтримку соціально вразливих верств населення. Розглянуто нові правила призначення субсидій згідно з постановами уряду — спрощена процедура оформлення через Пенсійний фонд і портал «Дія», автоматичне нарахування для більшості отримувачів, нові коефіцієнти для багатодітних сімей та додаткові виплати для пенсіонерів, осіб з інвалідністю й одиноких матерів. Описано умови отримання допомоги для*

переселенців і власників альтернативного опалення. Наведено приклади розрахунку субсидій у різних регіонах, пояснено принцип монетизації виплат і запровадження єдиної соціальної карти. Зауважено, що попри державні зусилля, зростання тарифів та бюрократичні труднощі залишаються серйозними викликами, а ефективність оновленої системи соціальної підтримки перевірить лише практика найближчої зими. Текст: <https://zn.ua/ukr/ECONOMICS/zima-20252026-novi-pravila-narakhuvannja-subsidij-i-dopomohi-dlja-malozabezpechenikh-ukrajintsiv.html>

39. Краснолуцька О. Загроза відключень газу: що варто знати [Електронний ресурс] / Олеся Краснолуцька // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 9 жовт. — Електрон. дані. Вказано, що РФ атакує не тільки об'єкти енергетики, а й газовидобувні та газотранспортні системи, ставлячи під загрозу опалювальний сезон в Україні. За інформацією «Bloomberg», унаслідок потужної атаки 03.10.2025 на Харківщину та Полтавщину РФ за один день зупинила до 60 % видобутку газу в Україні. Якщо удари продовжаться, то до кінця березня Києву потрібно буде купити 4,4 млрд куб./м газу вартістю майже 2 млрд євро. Загалом точна кількість газу, необхідного Україні, залежатиме від швидкості ремонту пошкоджених об'єктів і наслідків будь-яких майбутніх ударів. Офіційна позиція центральної влади щодо можливих відключень газу поки що не звучала, але в областях визнають, що розглядають такий варіант. Наведено коментарі мера Івано-Франківська Руслана Марцінків, який першим публічно заявив про можливе відключення газу навіть у західних областях. Як запевнив Президент України Володимир Зеленський, у влади є план «А» (використання переважно власного видобутку) та план «Б» (імпортування газу), а також розуміння, де брати кошти у разі плану «Б». Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4822374-zahroza-vidkluichen-hazu-scho-varto-znaty>

40. Кулик А. Україна на межі енергетичної кризи: нардеп закликає готуватись до найгірших сценаріїв [Електронний ресурс] /

Андрій Кулик // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 5 листоп. — Електрон. дані. Як повідомило видання "Телеграф" із посиланням на коментар заступника голови Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань енергетики та житлово-комунальних послуг Олега Семінського, ворог наблизився до надзвичайно небезпечної межі, атакуючи підстанції, які забезпечують видачу потужності атомними електростанціями (АЕС). Народний депутат також підкреслив важливість альтернативного опалення та резервних джерел енергії. Розглянуто альтернативні системи опалення, потужність та користь альтернативних установок, перспективи сезону та поради громадянам. Зазначено, що попередні опалювальні сезони в Україні також супроводжувалися ризиками для енергетичної інфраструктури, проте нинішній сезон вважають найважчим через масовані обстріли та руйнування ключових підстанцій; головна увага приділяється підготовці резервних джерел тепла та електроенергії для населення та критичних об'єктів. Текст: <https://focus.ua/uk/economics/731613-opalyuvalniy-sezon-v-ukrajini-na-mezhi-zrivu-poperedzhennya-nardepa-ostanni-novini>

41. Кулик В. В. Оптимізація інтегрування електрохімічних накопичувачів енергії для підвищення енергоефективності розподільних електромереж [Електронний ресурс] / В. В. Кулик, В. В. Тептя // Вісн. Вінниць. політехн. ін-т. – 2025. – № 3. – С. 79-89. Досліджено питання оптимізації розміщення електрохімічних накопичувачів енергії (ЕНЕ) у первинних мережах операторів систем розподілу з урахуванням потреб кінцевих споживачів. Показано, що визначення оптимальних точок приєднання, ємності та потужності ЕНЕ є складною багатокритеріальною задачею, на яку впливають технічні обмеження мереж, економічні фактори та ринкова невизначеність. Запропоновано формалізовану постановку задачі і метод її розв'язання на основі декомпозиції та «ідеального струморозподілу», що дозволяє звести оптимізацію до розрахунку струморозподілу з урахуванням фіктивних опорів для економічних показників. Розроблений підхід зменшує обчислювальну складність і надійно

наближає розв'язок до оптимального, забезпечуючи покращання якості електропостачання та підвищення надійності для споживачів, а також ефективне планування інтеграції ЕНЕ у розподільні мережі. Текст: <https://visnyk.vntu.edu.ua/index.php/visnyk/article/view/3264/2929>

42. Куркова К. М. Публічно-приватне партнерство як механізм розвитку відновлюваної енергетики в Україні [Електронний ресурс] / К. М. Куркова, А. О. Даниленко // Юрид. наук. електрон. журн. – 2025. – № 8. – С. 160-165. Проаналізовано правові аспекти розвитку публічно-приватного партнерства (ППП) у сфері відновлюваної енергетики в Україні на тлі трансформації енергетичного сектора. Наголошено на важливості PPP для відновлення енергетичної інфраструктури, підвищення енергобезпеки та залучення інвестицій в умовах війни. Розкрито проблеми чинної моделі PPP, зокрема правові бар'єри та інституційну слабкість. Оцінено законодавчі зміни 2022 – 2025 рр. як підґрунтя для оновлення PPP відповідно до європейських стандартів. Звернено увагу на необхідність діалогу між державою і бізнесом, страхування ризиків і дотримання принципів верховенства права. Текст: http://www.lsej.org.ua/8_2025/35.pdf

43. Літвин І. Ірландія виділить Україні додаткові 125 мільйонів євро [Електронний ресурс] / Інна Літвин // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 2 груд. — Електрон. дані. Як заявив прем'єр-міністр Ірландії Міхал Мартін під час візиту Президента України Володимира Зеленського до країни, Ірландія виділить додаткові 125 млн євро фінансової підтримки, включаючи 100 млн євро на нелетальну військову допомогу, «щоб допомогти Україні щоночі протистояти атакам російських ракет і безпілотників». Вказано, що 25 млн євро спрямовані на підтримку відновлення та захисту української енергетичної інфраструктури та забезпечення необхідними енергопостачанням. Ці зобов'язання є частиною Дорожньої карти партнерства між Україною та Ірландією до 2030 р.; вони зміцнять двосторонні відносини в низці сфер, включаючи політичну та безпекову співпрацю; підтримку відновлення та реконструкції України; співпрацю в

галузі інновацій та освіти; економічну співпрацю та створення Ірландсько-українського економічного форуму; а також культурну співпрацю. Текст: <https://ua.korrespondent.net/world/4837209-irlandiia-vydilyt-ukraini-dodatkovii-125-milioniv-yevro>

44. Літвин І. Уряд затвердив план щодо перезавантаження енергосектору [Електронний ресурс] / Інна Літвин // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 17 листоп. — Електрон. дані. *Як повідомила прем'єр-міністр України Юлія Свириденко, на засіданні уряду затвердили план дій для оновлення складу наглядових рад і виконавчих органів суб'єктів господарювання паливно-енергетичного комплексу. За її словами, рішення схвалено з метою оновлення менеджменту через формування нового складу наглядових рад усіх державних компаній енергетичного сектора. А саме: НАЕК «Енергоатом», НАК «Нафтогаз» (АТ «Укргазвидобування», АТ «Укрнафта», ТОВ «Газорозподільчі мережі України»), ПрАТ «Укргідроенерго», ТОВ «Оператор ГТС України», НЕК «Укренерго»; ПАТ «Центренерго», АТ «Енергетична компанія України», АТ «Українські розподільчі мережі», АТ «Регіональні електричні мережі», Нижньодністрівська ГЕС, Кременчуцька ТЕЦ; ДП «Гарантований покупець». Текст: <https://ua.korrespondent.net/business/economics/4833090-uriad-zatverdyyv-plan-schodo-perezavantazhennia-enerhosektoru>*

45. Лобовко В. Непогашені борги за комуналку: у яких випадках їх можуть списати [Електронний ресурс] / Валерій Лобовко // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. – 17 жовт. — Електрон. дані. *Як повідомила адвокатка Олена Воронкова, законодавство України передбачає можливість повного або часткового списання боргів за комунальні послуги. За її словами, можна не сплачувати ту суму заборгованості за деякі комунальні послуги, яка виникла в період, коли людина, приміром, перебувала за кордоном понад 30 днів. Розглянуто, що для цього необхідно зробити і які документи подати. Водночас списати борги не можна за постачання тепла, управління багатоквартирним будинком (квартплату), а також за послуги,*

нарахування плати за які відбувається згідно з показаннями лічильника. Вказано, чи можна списати борги за комуналку, якщо житло зруйновано; що робити, якщо подали до суду за борги після закінчення позовної давності; у яких випадках не вийде їх списати (зокрема, якщо людина живе у відносно мирній частині України, користується комунальними послугами, нікуди не виїжджала і вважає, що просто може не платити комуналку). Текст: <https://fakty.ua/461612-nepogashennye-dolgi-za-kommunalku-v-kakih-sluchayah-ih-mogut-spisat>

46. Лобовко В. Панельні багатоповерхівки повністю замерзнуть за 36 годин: експерт розповів що може що може чекати жителів великих міст взимку [Електронний ресурс] / Валерій Лобовко // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. – 21 жовт. — Електрон. дані. Як заявив голова Співки споживачів комунальних послуг Олег Попенко, якщо інфраструктура й надалі зазнаватиме пошкоджень, то до кінця березня Києву доведеться імпортувати близько 4,4 млрд куб. м газу — майже 20 % річного споживання. За його словами, проблема відновлення житлового фонду в столиці залишається невирішеною через чотири роки після початку повномасштабного вторгнення, а масштаб відновлення — мінімальний. Тому частина мешканців ризикує залишитися без опалення, адже управляючі компанії не подають тепло до будинків, де відсутні вікна або власники квартир перебувають за кордоном. О. Попенко попередив: у разі влучання по ТЕЦ-5 або ТЕЦ-6, Київ ризикує втратити подачу теплоносія в багатоповерхівки; якщо температура опуститься до -10 градусів або нижче, звичайна панельна багатоповерхівка може повністю замерзнути за 36 годин. За його словами, навіть за найоптимістичнішим сценарієм — 48 годин на підготовку — завдання практично нездійсненне: по-перше, відчувається гостра нестача персоналу, який має навички зливати воду з систем; по-друге — обмеженість доступу до будинків, відсутність транспорту й інструменту. Зауважено, що нинішній опалювальний сезон несе потенційний ризик масштабної енергетичної аварії, яка може

виявитися значно серйознішою, ніж відома трагедія в Алчевську 2006 р., коли через сильні морози та пошкодження мереж без тепла залишилося все місто. Текст: <https://fakty.ua/461787-panelnye-mnogoetazhki-polnostyu-zamerznut-cherez-36-chasov-ekspert-rasskazal-vozmozhnye-hto-mozhet-zhdat-zhitelej-krupnyh-gorodov>

47. Лясковець Н. Аналіз основних типів системи накопичення енергії та перспективи їх використання для відновлювальних джерел [Електронний ресурс] / Назар Лясковець, Ярослав Осадца // Вісн. Хмельниц. нац. ун-ту. Серія : Техн. науки. – 2025. – Т. 355, № 4. – С. 317-328. *Розглянуто основні типи систем накопичення електричної енергії, що перебувають на різних етапах розвитку та застосування в енергосистемах. Проаналізовано принципи їхньої роботи, способи накопичення та види енергії, тривалість зберігання й типові діапазони потужності. Узагальнення технічних характеристик дає змогу порівняти ефективність різних технологій та визначити їх придатність для конкретних умов експлуатації. Обґрунтовано вибір оптимального накопичувача для підвищення гнучкості, надійності та керованості електроенергетичних систем, а також для покращання процесів виробництва, зберігання та подачі електроенергії в мережу до споживачів.* Текст: <https://heraldts.khmnpu.edu.ua/index.php/heraldts/article/view/1972/1899>

48. Макогон С. Хто заплатить за тепло? Як Україні профінансувати імпорту газу цієї зими [Електронний ресурс] / Сергій Макогон // Дзеркало тижня. – 2025. – 11 листоп. — Електрон. дані. *Приділено увагу аналізу енергетичної кризи в Україні, спричиненої масованими ударами по енергетичній інфраструктурі, що призвели до різкого скорочення власного видобутку газу, та необхідності імпорту близько 4 млрд кубометрів. Розглянуто основні фінансові виклики для НАК «Нафтогаз України», зокрема дефіцит коштів у розмірі 2 млрд доларів для покриття поточного опалювального сезону та ймовірне збільшення потреби у фінансуванні наступного року. Піддано критиці систему регульованих цін*

на газ, яка перешкоджає ринковому балансуванню, створює приховані субсидії для облгазів, бюджетних організацій та енергетичних компаній, і призводить до значних збитків «Нафтогазу», що зрештою перекладаються на державний бюджет. Запропоновано поступове реформування тарифної політики, зокрема скорочення кола пільгових категорій, перехід окремих споживачів на ринкові ціни, запровадження диференційованих тарифів і підвищення енергоефективності. Аргументовано, що підтримання політики «дешевого газу» є ілюзією, яка загрожує фінансовій стабільності держави та відволікає ресурси від стратегічного пріоритету — оборони України.

Текст: <https://zn.ua/ukr/energetics/khto-zaplatit-za-teplo-jak-ukrajini-profinansuvati-import-hazu-tsijeji-zimi.html>

49. Мінрозвитку - про старт опалювального сезону: 40 % закладів соціальної сфери вже з теплом [Електронний ресурс] // Укрінформ : [укр. інформ. сайт]. – 2025. – 21 жовт. – Електрон. дані. Станом на 21.10.2025 опалювальний сезон розпочато у понад 40 % закладів соціальної сфери України. За інформацією Міністерства розвитку громад та територій, рішення про початок подачі тепла ухвалюється органами місцевого самоврядування (ОМС) залежно від погодних умов, відповідно до чинного температурного алгоритму. В умовах воєнного стану особливою загрозою є обстріли енергоінфраструктури в прифронтових регіонах. Для забезпечення стабільного проходження опалювального сезону держава зосередила зусилля на постачанні альтернативних джерел енергії та генераторів у ці громади. Текст: <https://www.ukrinform.ua/rubric-society/4049748-minrozvitku-pro-start-opaluvalnogo-sezonu-40-zakladiv-socialnoi-sferi-vze-z-teplom.html>

50. НАЗК та EUACI представили універсальну методологію оцінки доброчесності комунальних підприємств [Електронний ресурс] // Юрид. практика. – 2025. – 29 жовт. — Електрон. дані. Йдеться про універсальну методологію оцінювання доброчесності комунальних підприємств (КП), розроблену Національним агентством з питань

запобігання корупції спільно з Антикорупційною ініціативою Європейського Союзу (ЄС) в Україні (EUACI). Зазначено, що цей інструмент створює єдиний стандарт для підвищення прозорості, підзвітності та ефективності в комунальному секторі, а методологія допомагає громадам і керівникам підприємств підвищити якість управління, зменшити корупційні ризики та посилити довіру громадян. Методологія також містить чотири спеціалізовані матриці, що враховують специфіку різних галузей – транспорту, дорожнього господарства, медицини та водного господарства, що дає можливість детальніше оцінювати корпоративне управління з урахуванням особливостей діяльності підприємств, наприклад технічного обслуговування транспорту чи якості медичних послуг. Текст: <https://pravo.ua/nazk-ta-euaci-predstavyly-universalnu-metodolohiiu-otsinky-dobrochesnosti-komunalnykh-pidpriemstv/>

51. Науменкова С. Енергетична бідність: економічний зміст та особливості вимірювання [Електронний ресурс] / Світлана Науменкова, Євген Тіщенко // Економіка та сусп-во : [електрон. журн.] / Мукачев. держ. ун-т. – 2025. – № 76. – [Електрон.дані]. Здійснено порівняльний аналіз стану енергетичної бідності в країнах ЄС та в Україні, окреслено шляхи вдосконалення організації моніторингу стану енергетичної бідності в Україні. Розкрито зміст поняття енергетичної бідності, на основі статистичних даних продемонстровано посилення негативного впливу енергетичної кризи, яка розгорнулася у 2021 - 2022 рр., на стан енергетичної бідності домогосподарств в країнах ЄС та в Україні. Надано пропозиції, спрямовані на вдосконалення правового поля та посилення спрямованості моніторингових дій для отримання більш повної та об'єктивної інформації щодо поширення енергетичної вразливості домогосподарств в Україні. Текст: <https://economyandsociety.in.ua/index.php/journal/article/view/6295/6238>

52. Німеччина виділить додаткові €32 мільйони на відновлення української енергетики [Електронний ресурс] // Укрінформ : [укр. інформ. сайт]. – 2025. – 26 листоп. – Електрон. дані. Подано інформацію, що уряд

Німеччини надасть НЕК "Укренерго" додаткове фінансування у розмірі 32 млн євро через Кредитну установу для відбудови (KfW) на відновлення енергетики. Кошти будуть направлені на ремонт пошкодженої інфраструктури, модернізацію обладнання та підвищення стійкості енергосистеми у складних умовах воєнного часу. У ході зустрічі, яка відбулася в НЕК "Укренерго" з делегацією Федерального міністерства економічного співробітництва та розвитку ФРН і представництва Кредитної установи KfW, обговорювалися питання міжнародної донорської допомоги та потреби українських енергетиків для здійснення відновлювальних робіт. Під час візиту німецька делегація відвідала одну з високовольтних підстанцій, ознайомилися з уже встановленим обладнанням та системами захисту — зокрема антидроновими. За даними Укренерго, з часу початку повномасштабного вторгнення Німеччина через KfW вже надала українській енергетиці приблизно 450 млн євро допомоги. Це рішення є частиною ширшої підтримки задля забезпечення стабільного енергопостачання та захисту критичної інфраструктури під час війни.

Текст: <https://www.ukrinform.ua/rubric-vidbudova/4062920-nimeccina-vidilit-dodatkov-i-32-miljoni-na-vidnovlenna-ukrainskoi-energetiki.html>

53. Новіков Є. А. Деякі питання розвитку правової регламентації безпекового виміру енергетичної політики Європейського Союзу в контексті геополітичних викликів [Електронний ресурс] / Є. А. Новіков // Журн. східноєвроп. права : [електрон. наук.-практ. вид.] / ПВНЗ "Ун-т сучас. знань". – 2025. – № 138. – С. 104-117. Проаналізовано еволюцію правового регулювання енергетичної політики ЄС у контексті сучасних геополітичних викликів. Визначено основні цілі — диверсифікацію джерел, розвиток відновлюваної енергетики, енергоефективність та енергетичну безпеку. Показано, що війна РФ проти України стала поштовхом до перегляду енергетичної стратегії та зменшення залежності від російських ресурсів. Наголошено на значенні Версальської декларації, курсу на енергетичний суверенітет і необхідності нових законодавчих та фінансових механізмів для

реалізації «зеленої» політики. Текст: http://easternlaw.com.ua/wp-content/uploads/2025/09/novikov_128.pdf

54. Носальська І. РФ занурює Україну в темряву по-новому: що робити вже зараз [Електронний ресурс] / Ірина Носальська // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 16 жовт. — Електрон. дані. *Йдеться про нову, розпочату у період входження України в опалювальний сезон, кампанію ударів РФ по об'єктах енергетики, газовій і тепловій генерації. Зауважено, що дії ворога призвели до масштабних перебоїв із електропостачанням у Чернігівській, Сумській, Харківській, Дніпропетровській і Донецькій областях. Подано коментарі першого заступника міністра енергетики Артема Некрасова про зміну логіки російських атак і методи, якими держава забезпечує оперативне відновлення енергоінфраструктури. За його словами, алгоритми, напрацьовані українськими спеціалістами, дозволяють відновлювати ушкоджені енергетичні об'єкти у максимально короткі терміни. Голова правління НЕК «Укренерго» Віталій Зайченко відзначив, що тепер ворог завдає масованих ударів не по всій енергосистемі одразу, а концентрується на окремих регіональних вузлах. Президент України Володимир Зеленський під час пресконференції з верховною представницею ЄС із закордонних справ Каєю Каллас нагадав, що Україна має змогу компенсувати наслідки російських атак за рахунок імпорту електроенергії з країн ЄС. Наведено поради психолога про те, як українцям готуватися до локальних тимчасових блекаутів і, зокрема – поради батькам, як зняти психічну напругу дітей від перебування у темряві.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4824153-rf-zanuruie-ukrainu-v-temriavu-po-novomu-scho-robyty-vzhe-zaraz>

55. Опалювальний сезон в Україні стартує у плановому режимі: що відомо [Електронний ресурс] // Юрид. газ. – 2025. – 13 жовт. – Електрон. дані. *Зазначено, що Постанова Кабінету Міністрів України (КМ України) від 08.10.2025. № 1267 не визначає дати початку та завершення опалювального сезону для виробників теплової енергії чи споживачів.*

Наголошено, що рішення про початок опалення ухвалюють органи місцевого самоврядування (ОМС) на основі температурних показників. Постанова КМ України визначає лише продовження дії фіксованих цін на природний газ для виробників теплової енергії: 7420 грн/тис. м³ для населення та 16 390 грн/тис. м³ для бюджетних установ. Рекомендований старт для опалення — коли середньодобова температура тримається нижче +8° С протягом трьох діб поспіль. Текст: <https://yur-gazeta.com/golovna/opalyuvalniy-sezon-v-ukrayini-startue-u-planovomu-rezhimi-shcho-vidomo.html>

56. Пилкін М. Житловий фонд України в умовах війни: аналіз стану та перспективи відновлення [Електронний ресурс] / Микита Пилкін // Економіка та сусп-во : [електрон. журн.] / Мукачев. держ. ун-т. – 2025. – № 80. – [Електрон.дані]. *Проаналізовано поточний стан житлового фонду України в умовах масштабної війни. Розглянуто масштаби руйнувань житлового сектора, виявлено основні регіональні особливості та тенденції розвитку житлової інфраструктури. Підкреслено необхідність залучення інвестицій для відновлення пошкоджених об'єктів і стабільного функціонування житлово-комунальної галузі. Представлено ключові статистичні дані, що характеризують стан житлового фонду, та оцінено обсяги прямих збитків, спричинених війною. Особливу увагу приділено ролі державної політики у сфері управління житловим фондом, важливості розвитку державно-приватного партнерства, а також ефективній координації процесів відновлення на інституційному рівні. Викладено пріоритетні напрямки підвищення ефективності використання інвестицій для реконструкції житла в післявоєнний період. Текст: <https://economyandsociety.in.ua/index.php/journal/article/view/6866/6806>*

57. Попадинець Н. Маркетингові інструменти формування стратегії розвитку підприємств альтернативної енергетики України [Електронний ресурс] / Назарій Попадинець, Василь Мельник // Економіка та сусп-во : [електрон. журн.] / Мукачев. держ. ун-т. – 2025. – № 77. –

[Електрон.дані]. Зазначено, що маркетингові інструменти відіграють ключову роль у формуванні стратегії розвитку підприємств альтернативної енергетики України. Вони забезпечують не лише просування інноваційних технологій, але й створюють умови для залучення інвестицій, підвищення довіри споживачів та інтеграції підприємств у європейський ринок. Визначено, що ефективне застосування маркетингових підходів у поєднанні з європейським досвідом створює можливості для формування конкурентоспроможної галузі альтернативної енергетики в Україні, яка здатна забезпечити не лише економічні вигоди, а й стратегічну енергетичну безпеку та екологічний баланс у поствоєнний період. Встановлено, що зовнішнє маркетингове середовище є багатофакторним і потребує комплексного аналізу через політичні, економічні, соціальні та технологічні детермінанти, що підтверджується результатами проведеного PEST-аналізу. Вказано, що важливою складовою розвитку виступає міжнародний досвід країн-членів ЄС, який демонструє ефективність кооперативних моделей, енергетичної демократії та кластерних ініціатив у забезпеченні довгострокової стійкості ринку відновлювальних джерел енергії. Текст: <https://economyandsociety.in.ua/index.php/journal/article/view/6393/6334>

58. Приходько І. Місце України на світовому ринку відновлюваної енергетики [Електронний ресурс] / Ірина Приходько, Володимир Ігнатишин // Економіка та сусп-во : [електрон. журн.] / Мукачев. держ. ун-т. – 2025. – № 78. – [Електрон.дані]. Виокремлено види відновлюваної енергетики в Україні та державах ЄС, проаналізовано міжнародне фінансування її розвитку та за допомогою Pestel-аналізу досліджено позитивний та негативний вплив запровадження відновлюваної енергетики в Україні. Акцентовано, що відновлювана енергетика в Україні має високий потенціал розвитку завдяки сприятливим природним умовам, зниженню вартості технологій та підтримці з боку ЄС і міжнародних партнерів. Альтернативні джерела енергії сприятимуть зміцненню енергетичної безпеки України та покращанню екологічної ситуації в

майбутньому. Для цього необхідна стабільна політика у сфері «зеленого тарифу» та підтримка розвитку відновлюваних джерел енергії, доступні кредити та інвестиційні програми, просвітницька робота для підвищення довіри та обізнаності суспільства. Текст:

<https://economyandsociety.in.ua/index.php/journal/article/view/6674/6615>

59. Рада прийняла законопроект щодо удосконалення законодавства у сфері питного водопостачання [Електронний ресурс] // Юрид. газ. – 2025. – 5 листоп. – Електрон. дані. Зазначено, що 05.11.2025 Верховна Рада України (ВР України) ухвалила за основу законопроект № 13578, спрямований на гармонізацію українського законодавства у сфері питного водопостачання та водовідведення з вимогами ЄС. Документ передбачає зміни до законів про питну воду, водовідведення та державне регулювання комунальних послуг. Мета — удосконалити управління, узгодити повноваження державних органів, спростити приєднання об'єктів до мереж і врегулювати діяльність у сфері нецентралізованого водовідведення. Текст: <https://yur-gazeta.com/golovna/rada-priynyalazakonoproekt-shchodo-udoskonalennya-zakonodavstva-u-sferi-pitnogo-vodopostachannya.html>

60. Резніченко В. У Києві опалення може стартувати в грудні: експерт з ЖКГ розповів, коли чекати тепла (відео) [Електронний ресурс] / Вікторія Резніченко // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 24 жовт. — Електрон. дані. Повідомлено, що рівень підготовки Києва до опалювального сезону голова Співки споживачів комунальних послуг Олег Попенко в ефірі "Новини.Live" оцінив негативно. На його думку, об'єкти критичної інфраструктури в столиці захищені недостатньо, і якщо не буде достатньої кількості альтернативних джерел живлення, через ворожі удари місто може залишитися без електроенергії та води і, відповідно, без опалення. Він зазначив, що згідно з постановою Кабінету Міністрів України (КМ України) покладання спеціальних обов'язків на різницю вартості газу буде оплачуватися тільки з 1 листопада, і в більшості міст опалювальний

сезон стартуватиме з цього дня. За словами експерта, днем початку опалювального сезону може бути як будь-який день листопада, так і 1 чи навіть 10 грудня, бо як показувала ситуація останніх років, в деяких районах Києва опалювальний сезон розпочинався в грудні; чи буде взагалі Київ із теплом, залежить від підготовки до можливих російських обстрілів. Текст: <https://focus.ua/uk/economics/730000-opalyvalniy-sezon-u-kiyevi-teplopostachannya-mozhe-startuvati-v-grudni-popenko>

61. Резніченко В. Чи зміняться тарифи на газ в Україні: Зеленський анонсував нову постанову Кабміну [Електронний ресурс] / Вікторія Резніченко // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 8 жовт. — Електрон. дані. *Про рішення щодо збереження тарифів на газ в Україні для побутових споживачів Президент України Володимир Зеленський повідомив за підсумками наради з Прем'єр-міністром Юлією Свириденко 07.10.2025. Зазначено, що вони обговорили, зокрема, ситуацію в газовому секторі країни, забезпечення людей газом і нарошування запасів. Як заявив Президент України, для підтримки прифронтових громад вирішено накласти мораторій на відключення їхніх мешканців від енергозабезпечення. Вказано, що для захисту об'єктів енергетики уряд додатково виділив 1,5 млрд грн прифронтовим регіонам. Крім того, за словами Президента, буде збільшуватися резерв обладнання, яке дозволить оперативно відновлювати енергопостачання після ворожих обстрілів.* Текст: <https://focus.ua/uk/economics/727634-tarifi-na-gaz-v-ukrajini-zelenskiy-rozporyadivsyia-zafiksuvati-cinu-dlya-naselennya>

62. Саєнсус М. Лібералізація ринку електроенергії в Україні: правові основи, економічні зміни та інноваційні виклики [Електронний ресурс] / Марія Саєнсус, Любов Стрій, Юлія Магдич // Економіка та сусп-во : [електрон. журн.] / Мукачев. держ. ун-т. – 2025. – № 78. – [Електрон.дані]. *Досліджено трансформаційні зміни в енергетичному секторі України, що відбуваються в умовах глобальних викликів і стратегічного курсу на європейську інтеграцію. Розкрито властивості електроенергії, які*

зумовлюють специфіку її ринкового обігу та регулювання. Досліджено правову, економічну та технологічну природу електроенергії як товару, що є фундаментом для формування ефективної державної політики. Проаналізовано еволюцію українського енергетичного ринку, зокрема його перехід до європейської моделі. Попри значні досягнення у реформуванні, розкрито ключові виклики інноваційного розвитку галузі. Серед них - низький рівень інвестування в науково-дослідні розробки, висока монополізація, інертність та капіталомісткість виробництва. Текст:

<https://economyandsociety.in.ua/index.php/journal/article/view/6696/6637>

63. Сергієнко О. Почім кіловат сьогодні, або Звідки взялися гроші на аферу «Мідас» [Електронний ресурс] / Олександр Сергієнко // Дзеркало тижня. – 2025. – 7 груд. – Електрон. дані. Проаналізовано реальні мотиви та наслідки підвищення тарифів на електроенергію для населення в Україні у 2023 - 2024 роках. Наголошено, що офіційні пояснення про «економічну необхідність» та потребу відновлення енергетичної інфраструктури не узгоджуються з дійсністю. На основі звіту Тимчасової слідчої комісії Верховної Ради України (ВР України) показано, що тарифи формувалися непрозоро, зі штучним завищенням витрат — насамперед через маніпуляції з амортизацією в «Енергоатомі». Унаслідок такого підходу держкомпанії отримали близько 100 млрд грн надприбутків, які не були спрямовані на відновлення енергосистеми. Підвищення тарифів здійснювалося без економічного обґрунтування та фактично лягло непропорційним тягарем на населення. З огляду на викриті маніпуляції зауважено, що нове підвищення тарифів у 2026 р. є необґрунтованим і неприпустимим. Текст: <https://zn.ua/ukr/energetics/pochim-kilovat-sohodni-abo-zvidki-vzjalisja-hroshi-na-aferu-midas.html>

64. Сергієнко О. Україна — країна боржників. Чи перетвориться виконавча служба на цифровізовану інквізицію? [Електронний ресурс] / Олександр Сергієнко // Дзеркало тижня. – 2025. – 25 листоп. — Електрон. дані. Проаналізовано законопроект № 14005, який Верховна Рада України

(ВР України) подала як цифровізацію виконавчого провадження, але фактично він повторює норми проваленого урядового законопроекту № 9363 і майже не містить реальної цифрової реформи. Найбільше обурення викликало твердження, що документ дозволяє забирали в боржника єдине житло, однак така норма вже існувала в законодавстві з 2016 р. Наголошено, що справжня проблема — у надмірних повноваженнях виконавців, автоматичних арештах усіх рахунків, відсутності чітких критеріїв, механізмів реструктуризації та захисту добросовісних боржників. «Цифровізація» в запропонованому вигляді лише закріплює нинішню репресивну практику Державної виконавчої служби та може перетворитися на «цифрову інквізицію» без змін у базових нормах закону. Здійснено заклик використовувати вимоги ЄС як можливість гуманізувати систему виконавчого провадження, а не погіршити становище мільйонів громадян. Текст: <https://zn.ua/ukr/LAW/ukrajina-krajina-borzhnikiv-chi-peretvoritsja-vikonavcha-sluzhba-na-tsifrovizovanu-inkvizitsiju.html>

65. Сергієнко О. Як влада «вибиває» з людей незаконні тарифи, або Про наслідки правових порушень КМВА [Електронний ресурс] / Олександр Сергієнко // Дзеркало тижня. – 2025. – 2 жовт. — Електрон. дані. Розглянуто проблему незаконного встановлення нових тарифів на послуги з управління багатоквартирними будинками у Києві. Проаналізовано правові порушення, допущені районними державними адміністраціями та Київською міською військовою адміністрацією під час ухвалення відповідних розпоряджень, які суперечать Закону України «Про місцеве самоврядування» та Закону № 2954-IX, що запроваджує мораторій на проведення конкурсів з визначення управителів у період воєнного стану. Висвітлено механізм нав'язування нових тарифів мешканцям, без законних підстав і без згоди співвласників будинків. Показано, як централізація влади, бюрократична безкарність і відсутність контролю призводять до зловживань у сфері житлово-комунального господарства. Наведено приклади завищених тарифів, неефективного використання коштів і спроб стягнення боргів

через колекторські компанії, що свідчить про глибоку кризу системи управління ЖКГ у столиці. Зроблено висновок про необхідність посилення правового контролю, прозорості тарифоутворення та реального залучення громадян до прийняття рішень щодо управління житловим фондом. Текст: <https://zn.ua/ukr/local-government/jak-vlada-vibivaje-z-ljudej-nezakonni-tarifi-abo-pro-naslidki-pravovikh-porushen-kmva.html>

66. Сергій Нагорняк: Попри масовані удари рф українська енергосистема демонструє стійкість і швидко відновлюється [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 2 груд. [№ 484]. – Електрон. дані. *Як розповів народний депутат, член фракції політичної партії «СЛУГА НАРОДУ» Сергій Нагорняк, сьогодні в Україні через масовані атаки росіян дефіцит електроенергії складає близько 30 %. Політик наголосив, що найближчим часом в енергосистему може бути додано приблизно 160 МВт з атомних електростанцій. З його слів, у державі робиться все, щоб збалансувати енергосистему й не допустити її критичного ураження. Він зауважив, що водночас в Україну завозяться промислові накопичувачі електричної енергії.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388919>

67. Сергій Нагорняк: Сонячні електростанції на об'єктах водоканалів допоможуть зменшити навантаження на нашу енергосистему й посилять енергонезалежність [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 25 листоп. [№ 479]. – Електрон. дані. *Як розповів народний депутат, член парламентського Комітету з питань енергетики та житлово-комунальних послуг Сергій Нагорняк, через постійні масовані російські атаки ситуація в енергетиці України сьогодні складна. Він наголосив, що «Укренерго» вже виробило певні алгоритми дій, а на всіх рівнях триває робота, щоб мінімізувати шкоду. Політик зазначив, що на рівні парламенту важливо в цілому ухвалити дві законодавчі ініціативи, які підсилять енергетичну незалежність України. «Перший законопроект дасть можливість*

приватним компаніям заходити на об'єкти водоканалів, встановлювати там сонячні електростанції та накопичувати електричну енергію. У такий спосіб буде зменшено навантаження на нашу енергосистему. Другий законопроект стосується продовження дії пільгового ввезення енергетичного обладнання для відновлення критичної інфраструктури і для будівництва нових потужностей. Це дасть змогу швидко відновлювати нашу генерацію та зберігати електричну енергію на території України», — зазначив народний депутат. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388744>

68. Сергій Нагорняк: Україна готова до опалювального сезону й робить усе, щоб він минув успішно [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 3 жовт. [№ 446]. – Електрон. дані. Як розповів народний депутат, член парламентського Комітету з питань енергетики та житлово-комунальних послуг Сергій Нагорняк, Україна підготувалася до початку опалювального сезону. Він зазначив, що у наших газосховищах достатньо газу — близько 12 млрд куб. Теплокомуненерго також має запаси вугілля, мазуту й газу, аби подати тепло в домівки українців. Водночас не припиняються роботи зі зведення захисних споруд на вітчизняних енергооб'єктах. За словами народного депутата, триває робота із закупівлі додаткового генеруючого обладнання, а крім того, Україна отримує обладнання від донорів. Він додав, що «Укргідроенерго» та «Укренерго» постійно комунікують із донорами, мають і кредитні, і грантові програми. Норвегія надала грантові кошти на закупівлю газу з ЄС, а Європейський банк, Європейський банк реконструкції та розвитку надають на ці потреби кредити. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387344>

69. Синицін М. За електроенергію заплатимо менше, і справа не в блекауті: що вирішив Кабінет Міністрів [Електронний ресурс] / Микита Синицін // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. – 22 жовт. — Електрон. дані. Йдеться про Постанову Кабінету Міністрів України (КМ України) № 632, якою з 1 жовтня до 30 квітня встановлюється знижений тариф на електроенергію

для українців, які використовують її для опалення. Втім, ця пільга має чітке обмеження. Так, згідно з документом, за перші 2000 кВт/год слід платити по 2,64 грн, а не 4,32 грн, тобто на 65 % менше, проте всі кіловати понад цей ліміт доведеться сплачувати вже за звичайною ціною. Текст: <https://fakty.ua/461781-za-elektroenergiyu-zaplatim-menshe-i-delo-ne-v-blekaute-cto-reshil-kabinet-ministrov>

70. Системний підхід до декарбонізації регіональної енергетики: від методології до практики [Електронний ресурс] / Євгеній Нікітін, Олександр Шпак, Олена Малярєнко, Ттяна Євтухова // Вісн. Хмельниц. нац. ун-ту. Серія : Техн. науки. – 2025. – Т. 357, № 5.2. – С. 332-346. *Розглянуто науково-методологічні та прикладні засади формування регіональних енергетичних планів (РЕП) як важливого інструменту декарбонізації та енергетичної трансформації. Визначено основні проблеми, що ускладнюють ефективне енергетичне планування на регіональному рівні, серед яких фрагментованість системи енергоменеджменту, недостатня координація між секторами та відсутність уніфікованих методів оцінювання соціально-економічного ефекту. Окреслено організаційну структуру регіональної системи енергоменеджменту. На прикладі Хмельницької області проаналізовано особливості енергогенерації та споживання, а також можливості впровадження ВДЕ. Представлено низку практичних проєктів — підвищення енергоефективності об'єктів, використання скидної теплоти АЕС, створення мікромереж, розвиток біоенергетики й сонячних електростанцій — та обґрунтовано їх економічну доцільність і потенціал масштабування.*

Текст:

<https://heraldts.khmnpu.edu.ua/index.php/heraldts/article/view/2247/2175>

71. Сім міст отримають \$116 мільйонів на відновлення об'єктів теплопостачання [Електронний ресурс] // Укрінформ : [укр. інформ. сайт]. – 2025. – 4 груд. – Електрон. дані. *За повідомленням Міністерства розвитку громад та територій, у межах другого етапу спільного зі Світовим банком проєкту «Відновлення енергозабезпечення у зимовий період та постачання*

енергетичних ресурсів» сім українських міст отримають кошти на відновлення критичної інфраструктури. Кабінет Міністрів України (КМ України) ухвалив постанову, яка дозволяє спрямувати додаткові 116 млн доларів США грантових коштів на відновлення критичної інфраструктури теплопостачання у прифронтових регіонах і забезпечення сталого проходження зимового періоду. Нове обладнання для відновлення та захисту критичної інфраструктури отримають: Харків, Чернігів, Суми, Миколаїв, Кривий Ріг, Кременчук і Славута. Комунальні підприємства отримають мобільні та стаціонарні водогрійні котли, мобільні міні-когенераційні установки, насосні агрегати, труби та комплектуючі для ремонту тепломереж, обладнання для альтернативних джерел тепла. Текст: <https://www.ukrinform.ua/rubric-vidbudova/4065945-sim-mist-otrimaut-116-miljoniv-na-vidnovlenna-obektiv-teplopostacanna.html>

72. Слободян Н. М. Теплопостачання на базі теплонасосних систем: техніко-економічна оптимізація у разі забору тепла з водотоків [Електронний ресурс] / Н. М. Слободян, О. І. Ободянська, В. О. Гончарук // Вісн. Вінниц. політехн. ін-т. – 2025. – № 3. – С. 63-71. Розглянуто техніко-економічні аспекти застосування теплонасосних установок (ТНУ) у системах теплопостачання, що ґрунтуються на використанні низькопотенційної теплоти (НПТ) з природних водних джерел, зокрема річкових водотоків. Теплонасосні системи здатні ефективно використовувати природні ресурси для забезпечення енергетичних потреб, що є важливим аспектом у контексті зниження енергетичних витрат і впливу на довкілля. Обґрунтовано переваги використання замкненої схеми теплозабору з циркуляцією теплоносія з низькою температурою замерзання, що забезпечує надійність роботи системи у зимовий період та знижує ризик утворення льоду в теплообмінниках. Представлено конструктивні варіанти теплообмінників для вилучення теплоти з водного середовища, які дозволяють підвищити ефективність теплопередачі та зменшити

<https://visnyk.vntu.edu.ua/index.php/visnyk/article/view/3262/2927>

73. Сологуб А. М. Правове стимулювання використання альтернативних джерел енергії: досвід Європейського Союзу [Електронний ресурс] / А. М. Сологуб // Юрид. наук. електрон. журн. – 2025. – № 8. – С. 114-118. *Проаналізовано міжнародно-правові акти ЄС щодо розвитку відновлюваної енергетики, зокрема Директиви 2009/28/ЄС, 2018/2001/ЄС та Регламенту 2018/1999. Розглянуто можливості імплементації їх положень в українське законодавство. Наголошено на необхідності комплексного підходу до стимулювання виробників і споживачів енергії з альтернативних джерел, припинення зниження «зелених» тарифів і запровадження пільгових умов для публічних закупівель. Запропоновано створення спеціальної енергетичної комісії для запобігання корупційним ризикам. Акцентовано на важливості державної підтримки відновлюваної енергетики як чинника євроінтеграції України.* Текст: http://www.lsej.org.ua/8_2025/24.pdf

74. Спір між мешканцем багатоповерхівки та ОСББ через заливття квартири: що вирішив суд [Електронний ресурс] // Юрид. газ. – 2025. – 28 жовт. – Електрон. дані. *Йдеться про справу щодо відшкодування матеріальної та моральної шкоди, завданої заливттям квартири в багатоквартирному будинку у м. Кам'янець-Подільський. Хмельницький апеляційний суд скасував рішення суду першої інстанції, яким позов було частково задоволено. Апеляційна інстанція встановила відсутність належних і допустимих доказів вини Об'єднання співвласників багатоквартирного будинку (ОСББ) у спричиненні шкоди. Згідно з висновком експерта, характер пошкоджень свідчив про затікання води з квартири, розташованої поверхом вище, а не з технічного поверху чи даху будинку. Суд дійшов висновку, що позивач не довів усіх елементів складу цивільного правопорушення, необхідних для покладення цивільно-правової відповідальності на ОСББ, у зв'язку з чим у задоволенні позову відмовлено.*

Текст: <https://yur-gazeta.com/golovna/spir-mizh-meshkancem-bagatopoverhivki-ta-osbb-cherez-zalittyia-kvartiri-shcho-virishiv-sud.html>

75. Стасів А. Забезпечення безперебійного електропостачання житлових та малих промислових споживачів у період блекаутів [Електронний ресурс] / Андрій Стасів, Іван Сисак // Вісн. Хмельниц. нац. ун-ту. Серія : Техн. науки. – 2025. – Т. 355, № 4. – С. 593-601. *Розглянуто актуальну проблему забезпечення безперебійного електропостачання побутових і малих промислових споживачів в умовах блекаутів, спричинених як техногенними, природними, так і воєнними чинниками. Наведено приклади масштабних відключень електроенергії в Європі, Азії та Україні, підкреслено важливість автономного електроживлення в умовах нестабільної енергетичної ситуації. Здійснено порівняльний аналіз основних джерел резервного живлення: генераторів, сонячних панелей з акумуляторами, джерел безперебійного живлення, комплексних систем і портативних зарядних станцій. Увагу приділено перевагам і недолікам кожного з методів із акцентом на ефективність використання зарядних станцій різної потужності, їх мобільність, екологічність та можливість зарядки від сонячних панелей. Надано рекомендації щодо вибору зарядної станції залежно від потреб користувача.* Текст:

<https://heraldts.khmnpu.edu.ua/index.php/heraldts/article/view/1991/1936>

76. Схвалено законопроект щодо імплементації законодавства ЄС у сфері ВДЕ [Електронний ресурс] // Юрид. газ. – 2025. – 29 листоп. – Електрон. дані. *За повідомленням Міністерства енергетики України, Кабінет Міністрів України (КМ України) схвалив законопроект "Про внесення змін до деяких законів України щодо імплементації законодавства Європейського Союзу (ЄС) у сфері відновлюваних джерел енергії". Законопроектом передбачається імплементація положень законодавства ЄС у сфері відновлюваних джерел енергії, зокрема у частині: національної термінології у сфері ВДЕ із термінологією ЄС; особливостей розрахунку частки енергії з ВДЕ та формування національного цільового показника;*

спільнот відновлюваної енергії, а також особливостей їх функціонування; впровадження основних принципів дозвільних процедур для проєктів ВДЕ, відповідно до вимог законодавства ЄС; механізму проведення статистичних трансферів із державами – членами ЄС, реалізації спільних проєктів і схем підтримки ВДЕ; особливостей формування спеціальних зон для розвитку відновлюваної енергетики, установок зберігання енергії та мережевої інфраструктури тощо. Текст: <https://yur-gazeta.com/golovna/shvaleno-zakonoproekt-shchodo-implementaciyi-zakonodavstva-es-u-sferi-vde.html>

77. Тарасенко О. Коли Україна переведе стрілки на зимовий час [Електронний ресурс] / Оксана Тарасенко // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 7 жовт. — Електрон. дані. Проаналізовано доцільність переведення годинників на зимовий і літній час у контексті думок українських учених та експертів з енергетики, а також – з огляду на євроінтеграційний вектор України та досвід європейських країн. Вказано, що остання спроба відмови від сезонного часу відбулася 16.07.2024, коли Верховна Рада України (ВР України) ухвалила Закон про обчислення часу в Україні (законопроект № 4201), скасувавши перехід на літній час. Однак Президент Володимир Зеленський досі його не підписав. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4821656-koly-ukraina-perevede-strilky-na-zymovyi-chas>

78. Терор безсилий перед єдністю [Електронний ресурс] // Уряд. кур'єр. – 2025. – 11 жовт. [№ 208]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Прем'єр-міністр України Юлія Свириденко провела нараду із ключовими міністерствами, державними енергокомпаніями та службами, відповідальними за відновлення критичної інфраструктури. Після масованого комбінованого удару РФ, спрямованого на цивільну інфраструктуру, зокрема енергетичні об'єкти, в усіх регіонах України після відбою повітряних тривог розпочалися відновлювальні роботи. «росія завдала чергового підлого удару по цивільній інфраструктурі, по життю людей та громад. Це був один із найбільших сконцентрованих ударів по

енергетиці, значна частина ракет — балістичні. На жаль, є істотні пошкодження енергетичної інфраструктури», — зазначила Ю. Свириденко. Прем'єр-міністр наголосила на важливості максимальної координації місцевої влади, громад та енергокомпаній із центральними органами для ефективного відновлення. Текст: <https://ukurier.gov.ua/uk/articles/teror-bezsilij-pered-yednistyu/>

79. Тимчасова слідча комісія з ціноутворення в енергетиці розглянула ситуацію на енергоринку [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 8 жовт. [№ 448]. – Електрон. дані. Подано інформацію про засідання робочої групи Тимчасової слідчої комісії (ТСК) з ціноутворення в енергетиці щодо розгляду ситуації на енергоринку. Голова комісії Олексій Кучеренко, відкриваючи засідання, повідомив, що ТСК, згідно із законом, напрацьовує остаточний звіт, адже незабаром мине рік її роботи. Наразі ж поточна ситуація на енергетичному ринку об'єктивно стала потребувати детального аналізу. Події останніх місяців змусили провести це обговорення, щоб оцінити останні тенденції, обговорити значні коливання цін, дослідити процеси на ринку та прийняти обґрунтовані рішення, які забезпечать прозорість, стабільність і довіру до функціонування енергетичного сектора в Україні. Учасники наради дійшли висновку, що у вересні під час сезонного профіциту на ринку електроенергії зловживань та маніпуляцій не виявлено. Натомість зафіксовано лише помилки в торговельних стратегіях окремих учасників ще молодого ринку та вплив зовнішніх факторів на формування ціни — таких як тепла погода, кількість працюючих блоків атомної та газової генерації. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387451>

80. Ткачук С. "Прогнозувати важко": у КМДА пояснили, як пройде у Києві цьогорічний опалювальний сезон [Електронний ресурс] / Софія Ткачук // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 30 жовт. — Електрон. дані. Як повідомив заступник голови Київської міської державної адміністрації (КМДА) Петро Пантелєєв у коментарі виданню "Суспільне", підключення

опалення відбувається поетапно: графік формують не за районами, а відповідно до можливостей джерел теплопостачання — це дає змогу уникнути перевантаження мереж і забезпечити стабільну роботу системи. Одним із головних викликів нового сезону чиновник назвав високу ймовірність російських атак по енергооб'єктах. Посадовець також зауважив, що традиційно на старті опалювального періоду можливі аварійні ситуації через зношеність частини тепломереж, тож для оперативного усунення несправностей у "Київтеплоенерго" сформували понад 30 аварійних бригад.

Текст: <https://focus.ua/uk/economics/730757-opalyvalniy-sezon-u-kiyevi-kmda-poyasnila-yak-prohoditime-pidklyuchennya-budinkiv-ostanni-novini>

81. Ткачук С. Удари по ключових підстанціях Києва: цієї зими столиця буде без світла, — експерт [Електронний ресурс] / Софія Ткачук // Focus.ua : [вебсайт]. — 2025. — 12 груд. — Електрон. дані. Зазначено, що у Києві електропостачання обмежують довше, ніж у західних регіонах України, через пошкодження критично важливих підстанцій і обмежену можливість передавання електроенергії. Столиця отримує енергію з двох атомних станцій, і пошкодження ключових об'єктів не дає змоги швидко компенсувати дефіцит. Як розповів у коментарі "Телеграфу" народний депутат і перший заступник голови Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань енергетики та житлово-комунального господарства Олексій Кучеренко, різниця в тривалості відключень пояснюється технічними особливостями мережі. Хоч система енергопостачання єдина, її пропускна здатність у різних регіонах сильно відрізняється. О. Кучеренко також зазначив, що найскладніша ситуація спостерігається у прифронтових і прикордонних областях — Чернігівській, Сумській, Дніпропетровській, Запорізькій та Херсонській. Там удари по енергомережах повторюються постійно, а відновлювальні роботи ускладнюють загрози для ремонтних бригад. Текст: <https://focus.ua/uk/economics/736673-vidklyuchennya-svitla-v-kiyevi-nardep-poyasniv-prichini-trivalih-obmezhen-shcho-vidomo>

82. Троценко Л. Буданов озвучив прогноз щодо завершення війни [Електронний ресурс] / Людмила Троценко // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 20 листоп. — Електрон. дані. *Наведено тези інтерв'ю «24 каналу» керівника Головного управління розвідки Міністерства оборони України (ГУР МО України) Кирила Буданова про те, що сприятливі умови для завершення війни можуть скластися на початку або в середині лютого наступного року: критичний момент настане в середині лютого, адже саме тоді розгортатимуться ключові події. К. Буданов також додав, що РФ планує завдати нових ударів по українській енергетиці в зимовий період із метою тиску на Україну та її союзників перед переговорами. Він зазначив, що РФ провела ретельне дослідження цієї стратегії й ухвалила рішення діяти саме таким чином. За його словами, атаки на енергетику створюють максимальний суспільний резонанс як всередині України, так і серед міжнародних партнерів, викликаючи значний страх перед тривалою нестабільністю.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4833933-budanov-ozvuchyv-prohnoz-schodo-zavershennia-viiny>

83. У Комітеті з питань енергетики та житлово-комунальних послуг опрацьовується законопроект про малі модульні реактори [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 5 листоп. [№ 467]. – Електрон. дані. *Повідомлено, що законопроектом про внесення змін до деяких законодавчих актів України щодо засад впровадження малих модульних реакторів (ММР), (реєстр. № 14164), передбачається створити правові умови для розвитку малої ядерної енергетики (SMR) в Україні. Ідеться про впровадження безпечних і мобільних реакторів потужністю до 300 МВт, які можуть забезпечувати енергією міста, промислові об'єкти та критичну інфраструктуру.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388192>

84. Удосконалення конкурентних умов виробництва електричної енергії: Раді рекомендують законопроект [Електронний ресурс] // Юрид. газ. – 2025. – 9 груд. – Електрон. дані. *Зазначено, що Комітет Верховної*

Ради України (ВР України) з питань енергетики та житлово-комунальних послуг 08.12.2025 розглянув підготовлений до другого читання законопроект щодо удосконалення конкурентних умов виробництва електричної енергії з альтернативних джерел енергії (№ 13219). Вказано, що розробка законопроекту зумовлена необхідністю своєчасної підготовки нормативного підґрунтя для: продовження терміну дії аукціонів з розподілу квот підтримки до 31.12.2034; усунення прогалини, пов'язаної зі складністю забезпечити повну відповідність встановленої потужності об'єкта енергетики обсягу квоти, яку набув переможець за підсумками аукціону через технічні особливості генеруючого обладнання; удосконалення механізму видачі та обігу гарантій походження електричної енергії з відновлюваних джерел енергії відповідно до вимог європейського законодавства з метою забезпечення подальшого визнання українських гарантій походження в країнах ЄС тощо. Текст: <https://yur-gazeta.com/golovna/udoskonalennya-konkurentnih-umov-virobnictva-elektrichnoi-energii-radi-rekomenduyut-zakonoproekt.html>

85. Україна офіційно розпочала опалювальний сезон [Електронний ресурс] // Юрид. газ. – 2025. – 29 жовт. – Електрон. дані. За повідомленням Прем'єр-міністра Юлії Свириденко, в Україні офіційно стартував опалювальний сезон. Наразі до тепла підключено понад 55 % об'єктів соціальної сфери — дитячі садки, лікарні, школи. Вказано, що у 13 регіонах тепло подають і до житлових будинків, решта областей підключатимуться поступово з урахуванням погодних умов і рішень місцевої влади. Прем'єр-міністр підкреслила, що попри атаки РФ на енергетичну інфраструктуру, комунальні підприємства готові до роботи: діють понад 17,5 тис. котелень, 17 тис. км тепломереж, проведено ремонти та замінено понад 340 км мереж. Також, сформовано запаси палива — вугілля, палет, дров і рідкого пального. Текст: <https://yur-gazeta.com/golovna/ukrayina-oficiyno-rozpochala-opalyuvalniy-sezon.html>

86. Укренерго накопичило втричі більший від норми запас обладнання для ремонтів [Електронний ресурс] // Укрінформ : [укр. інформ. сайт]. – 2025. – 28 жовт. – Електрон. дані. *За повідомленням голови правління компанії НЕК «Укренерго» Віталія Зайченко, Укренерго накопичила запас ремонтного обладнання для електроенергетики, який втричі більше за нормативні вимоги, з метою забезпечення стабільного проходження опалювального періоду. Компанія зазначає, що навіть такого запасу може бути недостатньо у разі продовження цільових атак на енергосистему. Окрім цього, «Укренерго» посилила захист ключових активів — зокрема автотрансформаторів високовольтних підстанцій — та веде переговори про збільшення пропускної спроможності імпорту електроенергії з Європи (наразі — 2,1 ГВт). Текст: <https://www.ukrinform.ua/rubric-vidbudova/4052360-ukrenergo-nakopicilo-vtrici-bilsij-vid-normi-zapas-obladnanna-dla-remontiv.html>*

87. Уряд розширив умови публічних закупівель теплових насосів і котелень [Електронний ресурс] // Юрид. газ. – 2025. – 2 груд. – Електрон. дані. *Зазначено, що 28.11.2025 Кабінет Міністрів України (КМ України) ухвалив зміни до пункту 13 Особливостей здійснення публічних закупівель. Постановою розширюється дія підпункту 22 на об'єкти сектора систем життєзабезпечення критичної інфраструктури. Вказано, що рішення розширило перелік устаткування та обладнання, яке замовники можуть придбати без використання електронної системи закупівель. Тепер на таких умовах можна закупати теплові насоси, котельні, їх складові та обладнання до них. Крім того, спрощена закупівля послуг, необхідних для приєднання до артезіанських та інших експлуатаційних свердловин різних типів. За словами заступника міністра економіки, довкілля та сільського господарства Андрія Телюпи, через постійні атаки ворога та настання холодного періоду будь-яка затримка у придбанні обладнання для теплопостачання створює ризики для роботи критичної інфраструктури. Зауважено, що нові умови публічних закупівель дозволять швидше купувати теплові насоси, котельні, їхнє обладнання й відновлювати пошкоджені*

системи, а також накопичувати резервний фонд обладнання. Текст: <https://yur-gazeta.com/golovna/uryad-rozshiriv-umovi-publichni-h-zakupivel-teplovih-nasosiv-i-kotelen.html>

88. Уряд ухвалив нові рішення для стабілізації енергосистеми та забезпечення українців світлом [Електронний ресурс] // Юрид. газ. – 2025. – 10 груд. – Електрон. дані. Зазначено, що Кабінет Міністрів України (КМ України) ухвалив комплекс рішень, спрямованих на стабілізацію функціонування об'єднаної енергетичної системи держави та забезпечення гарантованого електропостачання споживачів в умовах систематичних атак на об'єкти енергетичної інфраструктури. Уряд ухвалив заходи, що передбачають перегляд списків об'єктів критичної інфраструктури з метою оптимізації розподілу електроенергії, скорочення непершочергового споживання та обмеження зовнішнього освітлення. Важливим елементом плану є залучення резервної генерації, включно з газотурбінними, газопоришковими та когенераційними установками, а також можливість імпорту електроенергії державними компаніями. Застосовані рішення мають на меті зменшити тривалість відключень, забезпечити пріоритетне живлення населення та підвищити стійкість енергосистеми в осінньо-зимовий період. Окреслено ці заходи як необхідний інструмент для гарантованого енергопостачання в умовах кризових викликів. Текст: <https://yur-gazeta.com/golovna/uryad-uhvaliv-novi-rishennya-dlya-stabilizaciyi-energosislemi-ta-zabezpechennya-ukrayinciv-svitlom.html>

89. Уряд ухвалив рішення для підвищення енергетичної автономності громад [Електронний ресурс] // Уряд. кур'єр. – 2025. – 3 груд. [№ 247]. – Електрон. дані. Як повідомила Прем'єр-міністр України Юлія Свириденко, уряд запровадив нові стимули і можливості для розвитку розподіленої генерації. «Опалювальний сезон в Україні триває в надскладних умовах щоденних атак ворога по енергетиці. Підвищити енергетичну стійкість громад в таких умовах дають змогу нові об'єкти децентралізованої генерації, зокрема когенераційні установки. Вони можуть

виробляти одночасно і тепло, й електроенергію, забезпечуючи децентралізацію і додаткову стійкість під час відключень», — наголосила Прем'єр-міністр. Зокрема, Кабінет Міністрів України (КМ України) установив спеціальну ціну на газ для когенераційних установок у прифронтових регіонах. Знижено ціну на природний газ до 19 000 грн за тисячу кубометрів для виробників електроенергії на теплових електростанціях, теплоелектроцентралях, газотурбінних і газопоршневих установках у прифронтових областях. Ціна діятиме протягом одного року. Текст: <https://ukurier.gov.ua/uk/news/uryad-uhvaliv-rishennya-dlya-pidvishennya-energeti/>

90. Хаджирадєва В. МВФ запропонував Україні меншу програму, ніж ми розраховували [Електронний ресурс] / Вікторія Хаджирадєва // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 21 листоп. — Електрон. дані. Наведено коментарі народної депутатки, голови Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань бюджету Роксолани Підласи щодо пропозиції Міжнародного валютного фонду виділити Україні у межах нової програми близько 8 млрд доларів на 4 роки. За її словами, це менше, ніж Україна очікувала й їй потрібно, але програма з МВФ - ключ до отримання фінансування від партнерів і репараційного кредиту; рішення щодо запуску програми очікується в січні; для її старту необхідно ухвалити бюджет на 2026 р. у межах узгодженого з фондом дефіциту. Зокрема, потрібне подальше впровадження реформ на енергетичних ринках, включаючи питання тарифної політики та корпоративного управління в енергетичних компаніях. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4834341-mvf-zaproponuvav-ukraini-menshu-prohramu-nizh-my-rozrakhovuvaly>

91. Хороший Я. Економічні аспекти впровадження відновлювальних джерел енергії як засіб оптимізації відновлення електричних мереж [Електронний ресурс] / Ярослав Хороший, Володимир Нетребський, Юлія Малогулко // Вісн. Хмельниц. нац. ун-ту. Серія : Техн. науки. – 2025. – Т. 353, № 3.2. – С. 420-425. Розглянуто сучасний стан

енергосистеми України та вплив економічних чинників, тарифікації на оптимізацію відновлення електромереж, висвітлено зарубіжний досвід у цій сфері. Проаналізовано доцільність і потенційні наслідки впровадження гнучкого, регіонально диференційованого зеленого тарифу в Україні з урахуванням дефіциту електроенергії в окремих регіонах. Досліджено вплив такого підходу на розвиток відновлюваної енергетики, поведінку інвесторів і вирівнювання регіональних дисбалансів у енергосистемі. Текст: <https://heraldts.khmnmu.edu.ua/index.php/heraldts/article/view/2015/1968>

92. Ціна на електроенергію для населення не зміниться [Електронний ресурс] // Уряд. кур'єр. – 2025. – 24 жовт. [№ 217]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Кабінет Міністрів України (КМ України) продовжив чинність Положення про покладення спеціальних обов'язків на учасників ринку електричної енергії для забезпечення загальносуспільних інтересів у процесі функціонування ринку електричної енергії до 30 квітня 2026 р. Як повідомила Прем'єр-міністр України Юлія Свириденко, під час опалювального сезону громадяни й надалі платитимуть 4,32 грн за кВт·год. За її словами, уряд також зберігає пільгову ціну для споживачів із електроопаленням. Так, за обсяг споживання до 2000 кВт·год на місяць діятиме ціна 2,64 грн за кВт·год, а за споживання понад встановлений ліміт — 4,32 грн за кВт·год. «Це частина комплексної програми підтримки українців узимку. Зменшуємо фінансовий тиск на родини протягом опалювального сезону», — наголосила Ю. Свириденко. Текст: <https://ukurier.gov.ua/uk/articles/cina-na-elektroenergiyu-dlya-naseleennya-ne-zminits/>

93. Чекін Д. Українці вважають головними проблемами корупцію, ріст цін та високі тарифи — опитування [Електронний ресурс] / Денис Чекін // Дзеркало тижня. – 2025. – 13 жовт. — Електрон. дані. Висвітлено результати соціологічного опитування, проведеного «Першою рейтинговою системою» на замовлення «American Political Services», згідно з яким понад половина українців (54,7 %) вважають, що ситуація в країні

розвивається у неправильному напрямку. Основними проблемами громадяни називають корупцію (42,7 %), зростання цін на продукти (39,1 %) та високі тарифи на комунальні послуги (32,8 %). Наслідки війни (29,4 %) і мобілізація близьких (22,4 %) при цьому не входять до переліку найгостріших проблем. Лише 7,6 % респондентів вважають, що події в Україні розвиваються однозначно в правильному напрямі, тоді як оптимізм частіше висловлює молодь. Опитування проводилося 1 - 3 жовтня серед 1200 українців методом телефонного інтерв'ю. Текст: <https://zn.ua/ukr/UKRAINE/ukrajintsi-vvazhajut-holovnimi-problemami-koruptsiju-rist-tsin-ta-visoki-tarifi-opituvannja.html>

94. Члени підкомітету з питань ядерної енергетики та ядерної безпеки під час робочої поїздки обговорили питання розвитку ядерної енергетики та стратегічну роль НАЕК «Енергоатом» у зміцненні енергетичної безпеки України [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 10 жовт. [№ 450]. – Електрон. дані. *Йдеться про робочу поїзду до Миколаївській області на базі філії ВП «Південноукраїнська АЕС» членів підкомітету з питань ядерної енергетики та ядерної безпеки Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань енергетики та житлово-комунальних послуг. Зазначено, що під час візиту обговорили актуальні тенденції розвитку ядерної енергетики у світі, стратегічну роль НАЕК «Енергоатом» у зміцненні енергетичної безпеки України, правові аспекти впровадження малих модульних реакторів (ММР), готовність Енергоатому до проходження опалювального сезону 2025 — 2026 рр. і безпечну та стабільну роботу Південноукраїнської АЕС в осінньо-зимовий період.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387522>

95. Шевчук А. Критичним підприємствам дозволили створювати власні групи ППО [Електронний ресурс] / А. Шевчук // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 19 листоп. — Електрон. дані. *Як повідомив міністр оборони України Денис Шмигаль у Telegram, підприємства критичної*

інфраструктури можуть долучатися до державної системи протиповітряної оборони (ППО) під керівництвом військового командування. Йдеться про підприємства, що забезпечують роботу енергетики, зв'язку, транспорту, водопостачання й інші стратегічні сфери. Також участь у проєкті відкрита для підприємств, які мають необхідні ресурси та дотримуються вимог безпеки. Основними принципами роботи є: групи ППО діятимуть виключно за командами військового командування у межах єдиної системи управління Повітряних сил; керівники груп працюватимуть у цифровій системі управління ППО; підприємства зможуть закуповувати / отримувати засоби ППО за рішенням військового командування або через погоджені Міноборони процедури постачання; до складу груп ППО входитимуть перевірені працівники підприємств, зокрема ті, які пройшли перевірку СБУ. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4833842-krytychnym-pidpryemstvam-dozvolily-stvoruivaty-vlasni-hrupy-ppo>

96. Яременко В. Залучення іноземних інвестицій в розвиток зеленого підприємництва (альтернативних джерел енергетики) в Україні в умовах війни та енергетичної безпеки [Електронний ресурс] / Владислав Яременко // Економіка та сусп-во : [електрон. журн.] / Мукачев. держ. ун-т. – 2025. – № 80. – [Електрон.дані]. Розглянуто ключові аспекти розвитку відновлюваної енергетики України в контексті глобального переходу до «зеленої» економіки. Підкреслено, що залучення екологічно орієнтованого капіталу є не лише інструментом економічного зростання, а й фундаментом сталого розвитку держави. Оцінено потенціал інвестицій у відновлюваний сектор енергетики України та наведено результати аналізу державної політики у сфері підтримки ВДЕ, зокрема законодавчих актів, що регулюють альтернативну енергетику, інноваційну діяльність і кліматичну політику. Запропоновано авторську схему залучення зелених інвестицій у сектор ВДЕ шляхом створення державної інвестиційної платформи «Green ВДЕ». Зроблено висновок, що розширення міжнародного інвестиційного

партнерства у сфері зеленої енергетики є стратегічним напрямом післявоєнного відновлення економіки України та її інтеграції в ЄС. Текст:
<https://economyandsociety.in.ua/index.php/journal/article/view/6868/6808>

**Підготовлено відділом інформаційного забезпечення органів влади
Національної бібліотеки України імені Ярослава Мудрого**

Відповідальний за випуск: Зайченко Н. Я.

16.12.2025. р.